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Poletje se izteka in s sliko galeba na
naslovnici, ki jo je Srdan Mohori~ po-
snel na »na{ih« Nerezinah, `elimo
bralce spomniti na lepote morja. Lepot
gora, vse tam do vrha Triglava, v tej
{tevilki prav tako ne manjka. Na{ega
elektrolizerja Zdravka [tumpergerja je
navdu{ila Peca in o njej je napisal
pesmico.

Julija smo od Sekcije internih komu-
nikatorjev – Papirus prejeli oceno
~asopisa Aluminij za leto 2007. Med
devetindvajsetimi prijavljenimi inter-
nimi glasili smo zasedli trinajsto
mesto. Na prvi pogled ni to ni~ poseb-
nega. Vendar pa je za nas razveseljivo,
da so nas neodvisni ocenjevalci, ki so
se poglobili v vsebinske in slogovne
zna~ilnosti na{ih prispevkov, pohvalili
za velik trud in zelo kakovosten premik
v primerjavi z lanskim letom, posebej
na podro~jih oblikovanja, fotografije
in lektoriranja. Ocenjevalci iz (konku-
ren~nih?) podjetij pa so nas ocenili
samo z golimi {tevilkami, skoraj brez
obrazlo`itve. Zmagal je Simobil, za
njim pa so se uvrstili Lek, Mercator
itd. Med prvimi petnajstimi so poleg
nas le {e {tiri kolikor toliko proizvod-
na podjetja. Simobilu smo ~estitali za
prvo mesto, saj imajo zares atraktiven
~asopis. Izhaja le {tirikrat na leto in je
skladno z njihovimi cilji ve~inoma
podrejen okusu potro{ni{ke dru`be.
Mi pa tega ne potrebujemo. Zavedamo
se tudi, da na{i livarji, anodarji, elek-
trolizerji (ki jih niti v Slovenskem

pravopisu ni, pa tudi ra~unalnik jih
vztrajno pod~rtava rde~e) ne morejo
konkurirati v{e~nim manekenom, tr-
govcem, ban~nikom, zalo`nikom itd.
To nam posredno pojasni tudi Stanko
Vajda v komentarju ob obletnici zago-
na elektrolize B, ko primerja na~in in
pomen odprtja novih objektov. 

Lekov ~asopis je morda {e bolj{i, ven-
dar je treba omeniti, da imajo dvanajst
~lanov uredni{tva, oblikovalca, lektor-
ja, fotografa, pa {e novinarja kot
sodelavca urednice. V na{em pet~lan-
skem uredni{tvu opravljamo vse razen
lektoriranja in priprave za tisk. Tudi
naprej bomo sprejemali dobre nasvete
in pobude, vendar pri tem ne bomo
odstopali od zna~ilnosti Taluma, na
osnovi katerih gradimo na{ svet alu-
minija. @elimo, da tudi vi sodelujete s
svojimi prispevki in ni nujno, da so
vrhunski. 

^lan uprave mag. Franc Visenjak nas
podrobneje seznanja  z uspe{nim po-
slovanjem v prvem polletju. Rezultat
tega je, da smo poleg investicijskih in
drugih dejavnosti ob periodi~nih sti-
mulacijah dvignili tudi osnovno pla~o
za 13,3 odstotka. Obve{~amo vas tudi
o sklepih zadnje skup{~ine Taluma.

»^uti se, da se vedno nekaj dogaja, da
rastemo kot `ivo bitje, in ta lastnost
Taluma ves ~as motivira ne samo me-
ne, ampak mnoge mlade strokovnja-
ke,« nas v pogovoru prepri~uje Darko

Var`i~, novi vodja OE  za upravljanje s
kovinami. V pogovoru z njim boste iz-
vedeli, kako mu gre pri vodenju in
razvoju najpomembnej{e dejavnosti,
pretaljevanju odpadnega aluminija.
Zvone Banko ga v svojem prispevku
dopolni in  pojasni, kaj nameravamo z
novimi napravami proizvajati in kaj z
njimi sploh zmoremo.

Iz Energetike nas obve{~ajo o svojih
razvojnih dose`kih, tokrat v Vodarni.
Po dolgem ~asu imamo pomembne
informacije o pripravljenosti Taluma
glede trgovanja z emisijskimi kuponi.
Pri tem nas Aleksandra Murks opozar-
ja tudi na »neprijetno resnico«, ki nas
{e lahko doleti. V Talumu smo na svoj
na~in in v skladu z novim zakonom
uvedli omejitev kajenja, kot je pojasnil
Iztok Trafela. Poletni ~as so nekateri
izkoristili za izobra`evanje in obiskali
seminarje ali podjetja s sorodnimi de-
javnostmi. V zapisih udele`encev
lahko zasledite veliko navdu{enje in
`eljo po prenosu pridobljenega znan-
ja.

^e ste namenjeni na potovanje v
London ali Finsko – pa tudi, ~e ne –,
priporo~am, da preberete prispevka
na{ih kolumnistk. To nista gola zapisa
o krajih, naravi itd., to je klic po spoz-
navanju sveta, spreminjanju ustaljenih
mnenj o drugih in – ~e ho~ete –, tudi
spreminjanju sebe.x

Sodelovanje v Aluminiju
UVODNIK

IVO ERCEGOVI]
GLAVNI UREDNIK

»Tudi naprej bomo 
sprejemali dobre nasvete 
in pobude, vendar pri 
tem ne bomo odstopali od
zna~ilnosti Taluma, na
osnovi katerih gradimo 
na{ svet aluminija.«
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Fizi~ni obseg blagovne proizvodnje je
v prvem polletju 2007 zna{al 81.637
ton in je ve~ji od planirane za pet od-
stotkov ter hkrati ve~ji od ustvarjenega
v enakem obdobju lani za tri odstotke.
Nadpovpre~no rast fizi~nega obsega
blagovne proizvodnje glede na plan
smo v obravnavanem obdobju ustva-
rili z blagovno proizvodnjo drogov, ki
je od planirane ve~ja za devet odstot-
kov, in z blagovno proizvodnjo ronde-
lic, ki je od planirane prav tako ve~ja
za devet odstotkov.
Doseganje dobrih rezultatov pri  proiz-
vodnji elektroliznega aluminija je po-
vezano z obvladovanjem vseh te`av, ki
nastopajo pri zapiranju elektrolize B,
saj nam ve~ja koli~ina iz elektroliz
omogo~a la`je uvajanje novih kapa-
citet.
Koli~inska prodaja proizvodov iz alu-
minija, ustvarjena v tem obdobju, zna-
{a 83.024 ton in je v primerjavi s
planiranim fizi~nim obsegom prodaje
za deset odstotkov ve~ja, v primerjavi
s fizi~nim obsegom prodaje, ustvarje-
nim v enakem obdobju leta 2006, pa je

v povpre~ju za en odstotek manj{a.
Skupna vrednost ustvarjene prodaje
zna{a 190.774.847 evrov in za {estin-
dvajset odstotkov presega planirano
za obdobje od januarja do junija letos
ter za deset odstotkov ustvarjeno
skupno vrednost prodaje v obdobju od
januarja do junija 2006.
Doseganje vrednostne prodaje je po-
vezano tudi z gibanjem borzne cene na
Londonski borzi kovin. V prvem pol-
letju je povpre~na cena zna{ala
2.780,83 dolarja na tono oziroma
2.092,26 evra na tono. Cena v evrih  je
bila za {tirinajst odstotkov ve~ja, kot
smo predvidevali v letnem planu po-
slovanja.
Odvisnost nekaterih nabavnih cen od
borzne cene aluminija je vplivala, da
so dejanske nabavne cene glinice,
kupljenega aluminija in elektri~ne
energije ve~je, kot smo planirali.
Dose`eni poslovni izid za obdobje od
januarja do junija 2007 je bolj{i, kot
smo predvidevali s planom, in bolj{i
od dose`enega v preteklem letu.
Seveda pa dober poslovni izid `e moti

likvidnostna situacija, ki nastaja zaradi
podalj{evanja pla~ilnih rokov na pro-
dajni strani. To pomeni, da bomo po-
leg dobrega dela v sami tovarni morali
biti {e bolj dejavni na vseh podro~jih,
ki so povezana s poslovnim okoljem.
V prvem polletju se je pomanjkanje
{tevila delavcev stopnjevalo predvsem
v nekaterih delovnih enotah. Z
razli~nimi ukrepi, ki zajemajo tudi
druge enote, posku{amo re{evati
nastalo situacijo.

Na podro~ju osebnih dohodkov smo v

prvem polletju  ob stimulaciji tudi dvi-

gnili vrednost to~ke za 13,3 odstotka. 

Prizadevati si moramo, da se bo dobro

poslovanje nadaljevalo tudi v drugem

polletju leto{njega leta. Dobri rezultati

bodo omogo~ili doseganje zastav-

ljenih ciljev, predvsem pa, da bomo

politiko pla~ in planirane investicije v

celoti izvajali, kot smo na~rtovali z let-

nim planom poslovanja.x

Tudi letos poslujemo
uspe{no

UPRAVA

MAG. FRANC VISENJAK
FOTO: DARKO FERLINC

Mag. Franc Visenjak

V sredo, 22. avgusta 2007 je v pro-
storih Taluma potekalo 14. zasedanje
skup{~ine dru`be Talum, d. d. Kidri-
~evo. Delni~arji dru`be Taluma so
zavrnili predlog uprave, da se celoten
bilan~ni dobi~ek iz preteklega poslov-
nega leta razporedi med druge rezerve
iz dobi~ka. Podprli so predlog Kapital-
ske dru`be, da se dve tretjini bilan~-
nega dobi~ka nameni za dividende,
tretjina pa ga ostane nerazporejenega.
Uprava dru`be je delni~arje seznanila z
letnim in konsolidiranim letnim po-
ro~ilom dru`be za minulo leto. Prav ta-
ko so se delni~arji seznanili s poro~i-
lom Nadzornega sveta za preteklo leto
ter podelili Upravi in Nadzornemu sve-
tu razre{nico. Delni~arji so dolo~ili tu-

di vi{ino sejnine nadzornikom, ki bo-
do za udele`bo na seji prejeli 825
evrov, predsednik nadzornega sveta
pa 1072 evrov. Za revizorja za poslov-
no leto 2007 so imenovali revizijsko
dru`bo Renoma iz Ljubljane.
Delni~arji so izglasovali prera~un no-
minalnega zneska delnic in osnovnega
kapitala dru`be v evre, tako da zna{a
po prera~unu vrednost ene delnice
4,17 evra. Delnice z nominalnim znes-
kom so nadomestili s kosovnimi del-
nicami, in sicer tako, da se vsaka del-
nica z nominalnim zneskom 4,17 evra
nadomesti z eno kosovno delnico.
Osnovni kapital dru`be je tako razde-
ljen na 3.796.749 kosovnih delnic.x

Skup{~ina delni{ke
dru`be Talum

^lani uprave in skup{~ine
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V vro~ih poletnih dneh so na{e misli
bolj kot na delo osredoto~ene na
po~itek in dopust. Kdo bi zameril, iz-
praznjene baterije si je vsake toliko
~asa treba napolniti, proizvodni obrati
pa so v~asih dobesedno »peklensko
vro~i«.
Kljub navideznemu mrtvilu skoraj
neopazno potekajo nekatere dejavno-
sti, {e kako pomembne za bli`ajo~e se
obdobje po ustavitvi elektrolize B. V
mislih imam pretaljevanje odpadnega
aluminija za potrebe proizvodnje
sekundarnih livarskih zlitin. [tevilni
~lanki, objavljeni v Aluminiju, so do-
dobra predstavili tehnologijo in proiz-
vodne naprave. Veliko manj pa je bilo
napisanega o tem, kaj nameravamo z
napravami proizvajati in kaj sploh
zmoremo. Za bolj{e razumevanje
podajam nekaj pojasnil o Talumovem
dana{njem in prihodnjem prodajnem
programu ter o surovinah, potrebnih
za proizvodnjo.
Gnetne zlitine obsegajo proizvodnjo
drogov, {irokega traku za izparilnike in

rondic. Osnovna surovina za proiz-
vodnjo je elektrolizni aluminij, temu
pa prime{avamo staljeni kakovostni
odpadni aluminij.
Livarske zlitine obsegajo proizvodnjo
palic in hleb~kov, glede na kemi~no
sestavo in mo`no uporabo razli~nih
vrst aluminija pa je delitev naslednja:
- primarne zlitine so izdelane iz elek-

troliznega aluminija,
- primarnim podobne zlitine so izde-

lane iz me{anice elektroliznega in
kakovostnega odpadnega aluminija
(zelo podobno gnetnim zlitinam),

- sekundarne zlitine so izdelane iz
odpadnega aluminija slab{e kakovo-
sti.

Proizvodnjo gnetnih zlitin ter pri-
marnih in primarnim podobnih li-
varskih zlitin obvladujemo. Prodajne
cene proizvodov ter cene nakupa od-
padnega aluminija se oblikujejo glede
na ceno aluminija, ki kotira na Lon-
donski borzi kovin. Ustvarjeni dobi~ek
je v najve~ji meri odvisen od stro{kov
proizvodnje elektroliznega aluminija

in na{e sposobnosti, kako stro{ke
krotiti.
Za podro~je sekundarnih livarskih
zlitin pa veljajo druga~na pravila.
Elektrolizni aluminij je za uporabo pre-
drag, zato ga je treba za rentabilno
proizvodnjo nadomestiti z drugo,
ustrezno surovino. Kaj pa je ustrezna
surovina? Na to vpra{anje posku{amo
dobiti odgovore s testnim pretaljeva-
njem na novi talilni pe~i T4 v DE Livar-
ske zlitine. Testiranje poteka »v `ivo«,
kar pomeni, da proizvajamo artikle za
prodajo in se ob tem u~imo. U~enje bo
trajalo ve~ mesecev.
In kako zagotoviti rentabilnost prodaj-
nega programa? Uspe{nost prodaje
sekundarnih zlitin je dolo~ena `e v fazi
nakupa odpadnega aluminija, pri ~e-
mer poceni nakup ni nikakr{no jamst-
vo za zaslu`ek. Klju~nega pomena je
dobro poznavanje odpadnega alumi-
nija in dobaviteljev. Ponudnikov je ve-
liko, po sposobnosti sortiranja materi-
alov pa se med seboj zelo razlikujejo.
Ob nakupu je treba upo{tevati kemi-
~no sestavo, prisotnost primesi, mo`-
nost mehanske priprave materiala,
izgubo aluminija pri pretaljevanju,
nabavno ceno odpadnega aluminija in
prodajno ceno proizvoda, ki ga je gle-
de na zahtevano kemi~no sestavo mo-
go~e proizvesti.
Skladi{~enje in priprava odpadnega
aluminija sta za delo v livarni izredne-
ga pomena. @al na stotine materialov,
razli~nih po obliki, kemi~ni sestavi ali
primeseh, tega dela nikakor ne olaj{a.
Ob prejemu odpadnega aluminija mo-
ramo vedeti, kako material preveriti,
kako ga mehansko pripraviti (razrezati,
zdrobiti, izlo~iti kovinske in nekovin-

ske primesi in podobno) in na katero
lokacijo oziroma s katerimi podobnimi
surovinami ga uskladi{~iti. 
Obseg dela zaposlenih v Marketingu
se s skladi{~enjem na kon~no lokacijo
kon~a, pomanjkanje izku{enj in vse
storjene napake pa se kasneje odra`a-
jo pri delu v livarni. Delavci iz livarne
morajo znati iz oznak surovin ter ob
upo{tevanju predpisane tehnologije
oziroma receptov zanesljivo ugotoviti,
katere materiale lahko zalo`ijo v pe~ in
v kak{nih razmerjih. Pri tem morajo
upo{tevati {tevilne pogoje, ki zagotav-
ljajo ustrezno kemi~no sestavo, opti-
malno taljenje z nizko porabo energije
in najni`jo mo`no izgubo aluminija
zaradi odgora.
Iz zapisanega je razvidno, da bo velik
del relativno preproste proizvodnje
izdelkov iz elektroliznega aluminija
nadomestila logisti~no bistveno bolj
zapletena proizvodnja iz odpadnega
aluminija. Od zaposlenih v delovnem
procesu se bodo zahtevala druga~na
znanja od sedanjih. Najpomembneje
pa je, da bo mo~no zabrisana meja
med Marketingom in proizvodnimi
enotami, pozitivni rezultat pa bo lahko
le plod skupnega dela in tesnega so-
delovanja.x

Sekundarne livarske zlitine
ali kaj nam je tega treba bilo

MARKETING

ZVONE BANKO
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Zvone Banko, vodja marketinga
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Kot je bilo omenjeno v prej{nji {tevil-
ki Aluminija, bom v prihodnjih
{tevilkah predstavil nekatere klju~ne
razvojne in investicijske projekte, ki
smo se jih v Energetiki lotili v zadnjem
obdobju.

Najpomembnej{i od razvojnih projek-
tov je prav gotovo avtomatizacija ~rpa-
li{~a vode oziroma Vodarne, ki je dis-
locirani objekt Taluma. Ideja o avto-
matizaciji je sicer stara ̀ e ve~ let, vendar
pa zaradi popolne odvisnosti naprav
za napajanje elektrolize B z elektri~no
energijo doslej {e ni bila realizirana. 
Projekt smo za~eli pripravljati v
za~etku leto{njega leta, sedanje pos-
kusno obratovanje, spoznavanje siste-
ma in odpravljanje morebitnih za~et-
nih napak pa bodo potekali do zau-
stavitve elektrolize B.

Poglavitne zna~ilnosti projekta so:
- popolno samodejno delovanje vseh

naprav na Vodarni in prenos nadzor-
no-operativnih funkcij v komandno
sobo zaprtih hladilnih sistemov
(ZHS) s pomo~jo scade Citect; scada
omogo~a trenutni vpogled v razmere
na Vodarni ter prikazuje in bele`i vse
aktualne podatke o obratovanju;

- sodelavci z Vodarne so preme{~eni v
obrat ZHS, kjer {e naprej opravljajo
naloge obvladovanja delovanja Vo-
darne, prevzeli pa so tudi nekatere
pomembne naloge obvladovanja
ZHS;

- vsi izredni dogodki (alarmi in opozo-
rila) pri delovanju sistema se samo-
dejno prena{ajo prek SMS-sporo~il

na mobilne telefone operaterjev, kar
omogo~a posredovanje v najkraj{em
~asu;

- kljub popolni avtomatizaciji delo-
vanja ~rpali{~a nas zakonodaja za-
vezuje k dnevnemu popisovanju vi-
{ine podtalnice v vseh vrtinah oziro-
ma vodnjakih, kar trenutno {e izva-
jamo ro~no, v prihodnje pa bomo
avtomatizirali tudi te meritve;

- objekt je varovan z ve~ ravnmi za{-
~ite; celotno obmo~je je video nad-
zorovano, ve~krat dnevno pa ga
obiskujejo predstavniki podjetja za
fizi~no in tehni~no varovanje;

- pred izgradnjo ZHS je bila letna po-
raba vode iz Vodarne tudi do 5 mio
m3, sedaj je okoli 1,5 mio m3, po
zaustavitvi elektrolize B pa bo pred-
vidoma manj kot 1 mio m3 letno; s
tem se bodo zmanj{ali tudi stro{ki
uporabe podtalnice, predvsem takse
za obremenjevanje voda;

- vodja projekta je Milan Tkal~ec,
aktivno pa sodelujejo sodelavci iz
Vzdr`evanja in Energetike ter zunanji
izvajalec Janez Kri`an.

Po dokon~anju vseh nalog pri projek-
tu in uspe{no opravljenem poskus-
nem obratovanju zagotavljamo porab-
nikom vode iz Vodarne najvi{jo mo`no
razpolo`ljivost energenta in posre-
dovanje v primeru izrednih dogodkov
v najkraj{em mo`nem ~asu. Stro{ki
vode na enoto mere bodo ni`ji.
S tem projektom je podro~je ener-
getike v Talumu na {e vi{ji tehni~no-
tehnolo{ki ravni. Trend izbolj{av
na~rtujemo tudi v prihodnje.x

Avtomatizacija
vodarne

ENERGETIKA

BO[TJAN KORO[EC
FOTO: BO[TJAN KORO[EC

Obnovljena vodarna

V okviru prizadevanj za zapolnitev
proizvodnih kapacitet v DE Anode, ki
se bodo sprostile z zaustavitvijo elek-
trolize B (pribli`no 20.000 ton letno),
smo v drugi polovici julija prodali
testno koli~ino 150 ton podjetju SGL
na Poljsko. Isto~asno potekajo zelo
obetavni razgovori {e z nekaterimi
drugimi potencialnimi kupci. Ocenju-
jemo, da obstaja realna mo`nost, da
se bo Talum `e konec leto{njega leta
pojavil na zunanjem tr`i{~u tudi kot
ponudnik ogljikovih anod za aluminij-
sko industrijo.x

Talumove
anode 
na
Poljskem

MAG. AVGUST [IBILA
FOTO: SLAVKO [KERGET

Anode so pripravljene za transport

PPoopprraavveekk

V junijski {tevilki je v ~lanku Ener-
getika v znamenju projektov pravilen
podatek porabe zemeljskega plina za
leto 2007 14.606.912 Sm3.
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Na podro~ju varstva pri delu smo v
prvi polovici leta 2007 lahko le delno
zadovoljni, saj nam kljub dobrim
rezultatom v za~etku leta v nadaljeva-
nju ni uspelo zni`ati {tevila po{kodb pri
delu, se je pa zmanj{alo {tevilo izgu-
bljenih delovnih dni. Na drugih podro-
~jih so rezultati v okviru zadanih ciljev.
Potekajo tudi nove dejavnosti, ki so
predvsem povezane s spremembami
zakonodaje.

PPoo{{kkooddbbee  pprrii  ddeelluu  iinn  nnaa  ppoottii  nnaa  ddeelloo
V obdobju od januarja do junija letos
se je v Talumu pripetilo 12 po{kodb
pri delu in 1 po{kodba na poti na delo.
V primerjavi z enakim lanskim obdob-
jem se je {tevilo po{kodb pri delu v
Talumu pove~alo za 1 po{kodbo, {te-
vilo po{kodb na poti pa se je zmanj-
{alo za 4.
Zaradi po{kodb pri delu je bilo izgu-
bljenih 359 delovnih dni, v enakem
obdobju leta 2006 je bilo takih 405
delovnih dni. Zaradi po{kodb na poti

na delo oziroma z dela je bilo v prvi
polovici leta 2007 izgubljenih 46
delovnih dni, v letu 2006 pa 104. Sku-
paj je bilo zaradi po{kodb pri delu in
po{kodb na poti na delo in z dela v
prvi polovici leta 2007 izgubljenih 405
delovnih dni, v enakem obdobju
lanskega leta pa 486.
V osmih primerih so po{kodbe pove-
zane s padci in udarci predmetov, v
dveh primerih z opeklinami zaradi sti-
ka z vro~imi predmeti ali zaradi brizga
aluminija. To je bistveno manj kot v
enakem obdobju lani. ^e so bili v
lanskem polletju najve~krat po{kodo-
vani prsti rok, nam leto{nja statistika
poka`e, da so po{kodbe enakomerno
porazdeljene po vseh delih telesa, od
glave do prstov nog. Iz vzrokov za
po{kodbe je razvidno, da sta najpo-
gostej{a vzroka neprevidnost in neu-
po{tevanje navodil za delo.

DDeelloovvnnaa  oopprreemmaa
Skladnosti po posameznih podro~jih

za prvo polovico leta 2007 so nasled-
nje:
- skladnost delovne opreme je 98,4-

odstotna,
- skladnost ro~nega elektri~nega

orodja 97,1-odstotna,
- skladnost privezovalnih elementov

pa 99,8-odstotna.

Z omenjeno skladnostjo pri delovni
opremi in privezovalnih elementih do-
segamo ciljno 98-odstotno skladnost
za leto 2007. Skladnost ro~nega elek-
tri~nega orodja je pod ciljno vrednos-
tjo. Dejavnosti na podro~ju pregledov
delovne opreme so bile dodatno us-
merjene v preglede lestev. Pregledi so
zaklju~eni. V evidenci je trenutno 95
lestev.

PPoo`̀aarrnnaa  vvaarrnnoosstt
Na podro~ju po`arne varnosti se je v
prvi polovici leta 2007 v Talumu
pripetilo 13 za~etnih po`arov in 7
izrednih dogodkov. [tevilo za~etnih

po`arov se je v primerjavi z enakim
lanskim obdobjem pove~alo za 6 za-
~etnih po`arov, {tevilo izrednih dogod-
kov se je zmanj{alo z 12 na 7. Na
podro~ju po`arne varnosti {e naprej
pregledujemo sisteme aktivne po`arne
za{~ite. Veliko novosti in sprememb je
ali pa {e bo uvedenih s spremembo
zakonodaje. V drugi polovici leta 2007
nas tako ~aka revizija po`arnega reda.
Julija je bil v Talumu nadgrajen tudi
sistem alarmiranja, zato bomo vsako
prvo soboto v mesecu, ko potekajo
preizkusi siren, to tudi sli{ali.

DDrruuggee  ddeejjaavvnnoossttii
V skladu z zahtevami zakonodaje delu-
jemo tudi na podro~jih sevalne
dejavnosti. Obnovili smo dovoljenje
za izvajanje sevalne dejavnosti, izdela-
na je tudi `e ve~ina elaboratov eksplo-
zijske ogro`enosti, ki so poslani v pre-
gled in potrditev na SIQ. Prav tako po
planu potekajo pregledi tla~ne opreme
in pregledi plinskih instalacij od
merilno-regulacijskih postaj do kon-
~nih porabnikov. Pripravljamo tudi
potrebno dokumentacijo za preglede
vseh rezervoarjev. Uvajamo prve spre-
membe pri osebni varovalni opremi,
kljub temu pa nadaljujemo testiranja.
Glede na zahteve zakonodaje je v vseh
objektih name{~ena nova oprema za
prvo pomo~, v drugi polovici leto{nje-
ga leta bomo morali izvesti {e ustrez-
na usposabljanja in s tem zaposlene
usposobiti za nudenje prve pomo~i.
Po dopustih nas `e septembra ~aka
recertifikacijska presoja za sistem
varnosti in zdravja pri delu.x

Varstvo pri delu
v prvi polovici leta 2007

SLU@BE

IZTOK TRAFELA
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@ivimo v dobi, ko nam elektronska
po{ta `e skoraj v celoti nadome{~a
navadno po{to. V podjetju smo za~eli
poskusno uvajati e-faks, ki bo po~asi
nadomestil stare telefakse. Novej{e 
e-faksne naprave namre~ ponujajo kar
nekaj novosti:

- bolj{a preglednost telefaksnih
sporo~il (pregledujemo jih nepo-
sredno na elektronskem po{tnem
predalu),

- mo`nost elektronskega shranjevanja
sporo~il,

- ve~ja preglednost poslanega spo-
ro~ila,

- mo`nost po{iljanja in prejemanja
telefaksov z razli~nih mest,

- mo`nost po{iljanja telefaksov iz 
elektronske po{te, 

- mo`nost obve{~anja v obliki SMS-
sporo~il o prejetem elektronskem te-
lefaksu,

- mo`nost elektronskega arhiviranja
sporo~il.

Po{iljanje prek e-faksa je zelo pre-
prosto. @eleni dokument (ali ve~ doku-
mentov) lahko po{ljemo kar po elek-
tronski po{ti, na{ prejemnik pa prejme
sporo~ilo o tem na svojo telefaksno
napravo. Ve~ina dokumentov, ki jih
po{iljamo danes, je v elektronski obli-
ki ali pa jih v to obliko lahko spravimo
s pomo~jo skeniranja dokumenta. 
Ravno tako lahko prejmemo sporo~ilo
z naslovnikove telefaksne naprave na
na{ elektronski naslov, ~e imamo re-
zervirano svojo {tevilko e-faksa pri
svojem ponudniku e-faksnih storitev.

Po{iljanje e-faksa prek elektronske
po{te.

Prejemanje telefaksa na svoj e-naslov.

V primeru neustrezno oddanega oziro-
ma poslanega e-faksnega sporo~ila
prejmete na svoj e-po{tni predal ob-
vestilo o vzroku napake:
- Priloga neustreznega tipa: e-faksne-

mu sporo~ilu ste dodali prilogo
neustreznega tipa; trenutno lahko
sporo~ilu dodate le priloge v for-
matih DOC, PDF, GIF in JPEG;

- Neustrezna oblika telefaksne
{tevilke: v polje »Za:« ste vnesli
neustrezno obliko telefaksne {tevilke
prejemnika;

- Faks sporo~ilo je predolgo: posa-
mezno e-faksno sporo~ilo ne sme
biti dalj{e od 25 strani (upo{tevane

so strani vseh prilog; vsaka slika v
formatu JPEG ali GIF se {teje kot ena
stran); predolgo sporo~ilo razdelite
na ve~ manj{ih delov;

- Prejemnik nedosegljiv: prejemniku
nismo mogli poslati telefaksnega
sporo~ila (zaradi neobstoje~e {tevil-
ke telefaksa, zasedenosti prejem-
nikove linije, napak v povezavi s pre-
jemnikovo telefaksno napravo ali
drugih tehni~nih te`av pri prejem-
niku).

V vseh teh primerih pokusite ponovno
poslati e-faksno sporo~ilo ali pa se za
pomo~ obrnite k odgovorni osebi.

Po{iljanje 
dokumentov s pomo~jo e-faksa

SLU@BE

DU[AN BRGLEZ

Primer po{iljanja sporo~ila prek
klasi~ne e-po{te

Ali npr. prek Baana s pomo~jo
aplikacije B2 Mail Merge
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Preteklo je `e kar nekaj ~asa od zad-
njega prispevka na temo trgovanja z
emisijskimi kuponi, in ker se je zgodi-
lo veliko sprememb, bomo v tej {tevil-
ki Aluminija predstavili tiste najpo-
membnej{e. Talum je uspe{no predal
emisijske kupone za leti 2005 in 2006,
medtem ko bo za leto 2007 to nalogo
opravil do 30. aprila 2008. Omenili
smo `e tudi, da je oziroma bo Talum v
vseh treh letih prvega trgovalnega
obdobja (2005–2007) proizvedel ve~
emisij CO2, kot pa je pridobil emisij-
skih kuponov.

NNaakkuupp  mmaannjjkkaajjoo~~iihh  kkuuppoonnoovv
Emisijske kupone smo kupovali po-
stopoma, saj so bile napovedi glede
njihove cene za na{o dru`bo nekaj
~asa ugodne, potem pa nekaj ~asa
spet ne. V za~etku leta 2007 smo na-
bavili {e zadnje kupone in si tako pri-
dobili zadostno koli~ino za celotno
obdobje 2005–2007. Upo{tevati smo
morali tudi zagon nove pe~i T4, zato
smo zahtevali spremembo dovoljenja
za izpu{~anje toplogrednih plinov
(TGP) in bili uspe{ni tudi pri tem. Pe~
T4 se {teje v skladu z Direktivo
(2003/87/EC) o shemi trgovanja z
emisijskimi kuponi v EU za novo na-
pravo oziroma nov vstop, zato bomo

lahko na podlagi spremenjenega
dovoljenja za izpu{~anje TGP zahtevali
zakonsko dolo~eno dodatno koli~ino
emisijskih kuponov iz rezerve za nove
vstope. To se bo zgodilo, ko bo T4 pri-
dobila uporabno dovoljenje. Dodelje-
na koli~ina kuponov seveda ne bo
pokrila celotnih proizvedenih emisij
CO2, zato smo to dejstvo morali upo-
{tevati pri nakupih manjkajo~ih kupo-
nov.

TTrrggoovvaannjjee  vv  kkjjoottsskkeemm  oobbddoobbjjuu
Nacionalni alokacijski na~rt za kjotsko
obdobje 2008–2012 je bil izdelan,
nato pa ga je potrdila tudi Evropska
komisija. Talum je za obdobje
2008–2012 pridobil enako koli~ino
emisijskih kuponov za vsako leto po-
sebej, in sicer 30.187 ton. Ta dodelje-
na koli~ina je v povpre~ju vi{ja od
dodeljene koli~ine 2005–2007 za
slabih 22 odstotkov; glavni vzrok je
upo{tevanje ugodnej{ega izhodi{~ne-
ga leta za dodelitev emisijskih kupo-
nov. Druga ve~ja sprememba v na~rtu
2008–2012 je mo`nost pokrivanja
proizvedenih emisij iz tako imeno-
vanih kreditov. Krediti so rezultat izva-
janja projektov v sklopu kjotskih flek-
sibilnih mehanizmov, Mehanizma
~istega razvoja (CDM) in Skupnega
izvajanja (JI). Slovenija je v na~rtu
sprejela omejitev na ravni 15,761 od-
stotka, kar pomeni, da lahko v tem
odstotku vsako podjetje svoje emisije
krije iz nakupa kreditov ali izvedbe
projektov. Talum se je odlo~il, da bo
izkoristil to prilo`nost, saj so trenutno
cene kreditov ni`je od cene emisijskih
kuponov za pribli`no 20–30 odstot-
kov. Drugi vzrok, da smo se odlo~ili za
nakup kreditov, je tudi zelo pesimisti-
~na napoved cen kuponov v kjotskem
obdobju. Napovedi se gibljejo med 30
in 35 evri za tono, kar je za 15 evrov na
tono ve~, kot so trenutno cene za
obdobje 2008–2012. Talum zato raz-
mi{lja o nakupu omejene koli~ine ter-
minskih pogodb z dospelostjo od

decembra 2008 naprej. Prihranek je
namre~ lahko 15–20 evrov na tono.

OObbddoobbjjee  ppoo  lleettuu  22001133
Razprave o trgovanju z emisijami po
letu 2013 `e potekajo in naj bi se okre-
pile proti koncu leta 2007, ko bo na
Baliju potekala 13. letna konferenca
pogodbenic Okvirne konvencije ZN o
spremembi podnebja. Evropa stremi
za raz{iritvijo sistema trgovanja na po-
dro~je drugih sektorjev in toplogred-
nih plinov (ne samo CO2). Prepri~ana
je, da so podnebne spremembe glo-
balni problem, ki potrebuje globalno
re{itev. Talum redno spremlja vse
dejavnosti na podro~ju EU in {ir{e;
prilagajati se sku{a na na~in, ki bo
obdr`al poslovanje na{e dru`be na
konkuren~ni ravni in hkrati dolgoro-
~no zagotavljal uspe{nost.

AAll  GGoorree::  NNeepprriijjeettnnaa  rreessnniiccaa
Verjetno je velika ve~ina zaposlenih
vsaj sli{ala za film nekdanjega ameri{-
kega podpredsednika Ala Gora o ne-
varnosti podnebnih sprememb. Film
je namre~ pretresel marsikoga, vendar
pa lahko prizori iz njega v naslednjih
dvajsetih letih postanejo kruta resnica.
Priporo~am, da preberete knjigo Ne-
prijetna resnica, po kateri je bil film
tudi posnet. Sliki ledenika Rone v [vi-
ci dokazujeta, da se podnebne spre-
membe `e dogajajo, zato naj kon~am z
znanima vpra{anjema: kdo, ~e ne mi,
kdaj, ~e ne zdaj?x

Talum pripravljen
na trgovalno obdobje
po Kjotskem protokolu

ALEKSANDRA MURKS

MARKETING
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Predstavljamo vam Darka Var`i~a,
uspe{nega mladega vodjo OE za
upravljanje s kovinami, podro~je, ki
spada na podro~je pretaljevanja od-
padnega aluminija. O tej enoti nam je
`e veliko povedal dosedanji vodja
Zvone Banko. Medtem pa smo investi-
rali v mehansko predelavo odpada in
kupili novo pe~ T4, ki za razliko od
dosedanje tehnologije omogo~a pre-
taljevanje odpada ni`je kakovosti. ^e

Pogovarjali smo se s Darkom Var`i~em

INTERVJU

Pretaljevanje
je odprta in {e
vedno nova 
razvojna 
naloga

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^

Aluminij, {tevilka 7-8, julij/avgust 200710



upo{tevamo, da prihajamo v obdobje
brez ~istega aluminija iz elektrolize B,
je zadeva zelo delikatna in potrebna
sta izredna sposobnost in trud stro-
kovnjakov in livarjev, da na{e zlitine
pripravijo za konkurenco na trgu. Gle-
de Darka pa moram priznati, da ga
poznam le be`no in gre bolj za vtis, ki
ga pusti ~lovek ob naklju~nih sre~an-
jih, ~emur se strokovno re~e neverbal-
na komunikacija. Ko je, na primer,
na{a skupinica `e za mizo pri malici,
on pride, poje in odide pred nami. O
njem sem se pozanimal pri njegovih
sodelavcih, sodeloval je tudi `e pri
Aluminiju in lahko tvegam oceno, da
gre za samozavestnega, odkritosr~ne-
ga in nekoliko bolj samotarskega
~loveka. Na povabilo za pogovor se je
odzval po pri~akovanju: »Dr`i!« Krat-
ko, jasno in glasno. Ob pogovoru, ki je
potekal na njegovem terenu, sem ga
torej {ele za~el spoznavati. Predlagam,
da se nam pridru`ite.

Pri omembi Var`i~ev imam najprej
v mislih Romana Var`i~a, tvojega
o~eta, dolgoletnega sodelavca pri
proizvodnji anod, ki je poleg neka-
terih drugih ostal legenda na tem
podro~ju. Ali se tradicija pripad-
nosti Talumu s tabo nadaljuje?

O~itno smo dru`insko zavezani Talu-
mu, tudi moj stric je delal tukaj. Ni pa
moj cilj nadome{~ati o~eta, ~eprav
neizmerno spo{tujem vso staro gene-
racijo ljudi, ki so ustvarjali Talum.

Tvoja prava zgodba pa se je za~ela,
ko si prevzel vodenje enote za
upravljanje s kovinami.

Res je, vendar to ni pri{lo kar tako.
Pred tem sem postopoma spoznaval

zna~ilnosti pretaljevanja, bil sem vod-
ja projekta za mehansko predelavo od-
pada, v zadnjem obdobju pa sem se
vklju~eval v nabavne posle odpada
skupaj z Zvonetom Bankom. Sedaj
proces in posle vodim sam, ob~asno
se z Zvonetom le usklajujeva o strate-
giji nakupa, ki pa mora biti tesno po-
vezana z dogajanji na prodajni strani.

Tako ste metalurgi, natan~neje po-
vedano, generacija prof. Andreja
Pavlina, prevzeli podro~je livarst-
va, vrhu tega pa {e tr`enje.

^e gledamo zadevo kot celoto, menim,
da je to najbolj smotrno. Gre za speci-
fi~na znanja, pri ~emer je ve~ji pouda-
rek na tehnologiji, kar ekonomisti za-
radi pomanjkanja znanj s tega podro-
~ja te`e obvladajo.

Ni ti `al, da si {tudiral metalurgijo,
~eprav se danes mladi tega otepajo
in univerza ima velike probleme, da
sploh ohrani smer.

Ne, ni mi `al, ~eprav tudi sam ne vem
natan~no, zakaj sem postal metalurg.
V osnovni in srednji {oli sem se zani-
mal za zgodovino, ra~unalni{tvo in
drugo, vendar so bile te smeri zame
preve~ enostranske. Metalurgija oziro-
ma smer materiali, za katero sem se
odlo~il na fakulteti, pa me je bolj izpo-
polnjevala. Morda je vplivalo tudi to,
da sem po kon~ani osnovni {oli v
rojstnih Stopercah in Maj{perku obi-
skoval srednjo metalur{ko {olo na
Ptuju. 

Pa verjetno tudi to, da Talum potre-
buje metalurge.

Ne, to takrat ni imelo bistvene
povezave. Res pa je, da sem `e v dru-
gem letniku dobil {tipendijo od
Taluma, kar se je nadaljevalo tudi na
fakulteti. Diplomo sem delal v Nem~iji,
kamor sem {el na lastno `eljo, brez
podpore Taluma.

Zakaj tujina?
Tujina me je privla~ila in poleg {tudija
sem si `elel u~iti se jezikov. Pri tem mi
je pomagal prof. Turk in tako sem
pri{el do nem{kega In{tituta za meta-
lurgijo materialov v Clausthalu. Od-
hod v Nem~ijo me je, osebnostno gle-
dano, obogatil. Tam sem opravil dva
te~aja za nem{~ino in enega za an-
gle{~ino, te~aji so bili pripravljeni po-
sebej za tujce in so bili zelo kakovost-
ni. Te~aje sem delno sam pla~al, prav
tako tudi {tudij. Manj{o {tipendijo pa
mi je priskrbel prof. Turk. Diplomiral
sem leta 1998.

Kaj je poleg {irjenja obzorij in
u~enja jezikov tisto, kar pridobi{
pri tak{nem izpopolnjevanju?

Diploma z naslovom Visokotempera-
turna oksidacija aluminijskih zlitin je
bila del doktorata, ki pa je bil vklju~en
v evropski projekt, na katerem je kon-
kuriral in{titut.  
Vzgoja {tudentov na tej univerzi te~e
malo druga~e kot v Sloveniji. Veliko
ve~ je prakti~nega dela, bolj vzpodbu-
jajo samoiniciativnost pri delu, ve~ je
tudi poudarka na predstavitvi dose-
`enih rezultatov. Nastopi pred javnost-
jo so vsak teden.
Tak{no izpopolnjevanje omogo~i po-
samezniku nekaj dodatne {irine v mi-
selnosti, predvsem pa bolj{e znanje
tujih jezikov, kar je zaradi majhnosti
na{e dr`ave in evropske integracije {e
posebej pomembno in `e skoraj nuja.

»Moram priznati, da sem pri
tem pri sebi odkril lastnosti,
za katere prej nisem niti
vedel. Danes u`ivam v 
pogajanjih, kot da mi je to
delo pisano na ko`o.«

»Nove vire pridobivamo 
na seminarjih, konferencah, 
sejmih, v~asih naklju~no.
Tudi tako imenovani 
gostilni{ki posel pride 
v po{tev.«
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Zakaj v Nem~iji nisi ostal? 
To pa ne, ~eprav je vsaki tretji to sto-
ril, posebej {tudenti iz vzhodnih dr`av.
Jaz pa tam ne bi mogel `iveti, to so
druga~ni ljudje. Morda sem prevelik
patriot in ne bi prenesel nem{kega si-
stema. Poleg tega me je doma ~akala
~udovita `ena. 

Pa tudi zaradi zaposlitve v Talumu?
V Talumu so mi zamerili, da nisem
takoj pri{el sem; tako prve mesece
nisem bil vklju~en v pravo delo. Tisti
~as sem izkoristil za ra~unalni{ko pro-
gramiranje. Sodelavci v livarni so me
pozneje sprejeli in sodelovanje je
steklo. Med prvimi nalogami je bil
projekt nadgradnje tehnologije {iroke-
ga traku, nato projekt nadgradnje litja
bram, elektronsko krmiljenje nivoja
taline itd. Potem se je za~ela druga
faza modernizacije tovarne.

Pri modernizaciji je bila rde~a nit v
livarni pretaljevanje.

Poudariti je treba, da so bili za~etki
pretaljevanja postavljeni `e z dvoko-
morno pe~jo S6. Pozneje se je poraba
odpadnega aluminija ve~ala in prevze-
mal sem celoten koncept pretaljeva-
nja, od skladi{~a do projekta linije za
mehansko predelavo odpadnega alu-
minija.

Pri tem si se hitro soo~il s poga-
janji, ki v tem poslu pomenijo na-
bavo ustreznega odpada in so
tesno povezani s tehnologijo in ka-
kovostjo na{ih izdelkov.

Moram priznati, da sem pri tem pri
sebi odkril lastnosti, za katere prej
nisem niti vedel. Danes u`ivam v po-
gajanjih, kot da mi je to delo pisano na
ko`o. 

Sli{im, da ima{ pri pogajanjih za
nakup odpadnega aluminija »`i-
dovski pristop«.

Priznam, to je o~itno moja zna~ajska
lastnost. Nisem »{krt«, ampak trd.
Tudi pri gradnji svoje hi{e nastopam
enako. Zgrozim se namre~, ko vidim,
kolik{ne so mar`e trgovcev, ki pogos-
to krepko presegajo dobi~ke proizva-
jalcev. Tega ne prenesem, nenazadnje
je to tudi moje delo. Pojem »`idovski
pristop« je zame pohvala za dobro
opravljeno delo.  

Prav je tako, saj uspeha ni v pre-
stra{enem umikanju, ampak v iz-
ku{njah. Kako se sploh odlo~i{ za
izbiro materiala?

Kadar gre za prve dobave, je treba
material pregledati takoj, v njihovem
skladi{~u. Zelo je pomembna natan-
~na vizualna ocena. Pogosto vzamemo
vzorec s sabo. Testno koli~ino pre-
topimo v pe~eh in ugotavljamo kemi-
~no sestavo. Pri kon~ni odlo~itvi seve-
da vpliva {e cena.

Kolik{no je jamstvo, da nam bodo
poslali natanko tisti material, ki ste
si ga ogledali in preverili?

Jamstva ni nikoli, zato za vsako po{ilj-
ko dolo~imo pogoje in ceno. Ko pride
tovornjak, na grobo ocenimo kakovost
materiala. Uporabimo tudi ro~ni
kemi~ni analizator za dolo~anje ke-
mi~ne sestave, z magnetom pa preve-
rimo prisotnost prostega `eleza. Lahko
tudi, kot sem povedal, vzorec pretopi-
mo in v laboratoriju preverimo sesta-
vo. Odkar smo postavili linijo za me-
hansko predelavo, merimo tudi dele`
prisotne plastike, lesa, prahu itd.

Kak{na je procedura, ~e se izka`e,
da material ne ustreza?

Ne glede na to, da je kamion tu, ga
lahko zavrnem. Praviloma pa ga upo-
rabimo za druge namene, na primer za
ulitke. 

Kako prihajate v stik s poslovne`i
oziroma do virov novega materi-
ala?

Talum ima `e dobro razvejano mre`o,
kar pa ne pomeni, da nam ni treba skr-
beti za nove vire. Nove vire pridobiva-
mo na seminarjih, konferencah, sej-
mih, v~asih naklju~no. Tudi tako ime-
novani gostilni{ki posel pride v
po{tev. Na{ prostor se zadnje ~ase {iri
tudi na jug in vzhod, vse do Poljske,
Bolgarije, Azije. Ne smemo pozabiti na
doma~i Meltal, podjetje iz na{e sose{-
~ine, ki je raslo skupaj z uporabo od-
padnega aluminija v Talumu. 

Govori se, da najve~ sekundarnega
aluminija poberejo Kitajci in da so
najve~ja konkurenca?

Je res in ni! Oni kupujejo slab{i mate-
rial. Mi kupujemo surovine in proizva-
jamo proizvode vi{jega cenovnega
razreda. To ni preprosta odlo~itev,

presoditi je treba, kaj se izpla~a. Pre-
taljevanje je odprta in {e vedno nova
razvojna stvar. 

Ali lahko na kratko opi{e{ na{e
tehnolo{ke zna~ilnosti?

Doslej smo v celoti usvojili proizvod-
njo gnetnih zlitin na osnovi elek-
troliznega aluminija in kakovostnega
odpada. To nam je diktirala pe~ S6,
kjer se ne ukvarjamo s klasi~nim se-
kundarnim aluminijem. V ta namen
smo v tej smeri izpopolnili tehnologi-
jo, kar je izjemnega pomena. Imamo
dolgoletne izku{nje in lahko re~em, da
je ekipa pri pe~i S6 odli~na in sposob-
na. Tu ni kaj dodati.

Nova zgodba se je za~ela s pe~jo
T4 na podro~ju livarskih zlitin.

Z zagonom nove sodobne pe~i za pre-
taljevanje T4 je omogo~en {ir{i vhod,

kar pomeni, da lahko uporabljamo
razli~en in nizkocenovni odpad. Testi-
rali smo veliko materialov in zdaj lah-
ko govorimo o novi fazi pretaljevanja
in proizvodnje. 

V Aluminiju smo `e omenjali ter-
min »razvojna livarna«, kar se naj-
br` ne nana{a samo na pretaljeva-
nje.

To velja za vse livne linije. Povsod se
kaj novega dogaja, vsaj po segmentih.
Pe~ T4 z vso infrastrukturo pa je pose-
ben razvojni primer in za pretaljevanje
pomeni konkreten korak naprej. Pred-
stavlja vrhunsko tehnologijo, ki pa {e
ni popolnoma optimirana. Mi skrbi-
mo, da bo material prilagojen procesu,
kar pomeni veliko pripravljalnega
dela. Material sortiramo strojno in

ro~no in i{~emo idealno kombinacijo.
Pri tem igrajo pomembno vlogo zapo-
sleni v skladi{~u, ki dostikrat tudi v
zelo te`kih razmerah (prepih, mraz,
hrup) dobro in skrbno opravijo svoje
delo. Osebno na vse to gledam kot na
razvojni izziv, ne pa kot te`avo.

Ali so {e vedno prisotni pomisleki,
da vam ne bo uspelo, da so v celot-
nem projektu pasti, na katere mor-
da v Talumu nismo pripravljeni. 

Trdno verjamem, da bomo uspeli na
proizvodni in tudi na tr`enjski strani.
Res pa je, da je treba ra~unati na ne-
varno konkurenco pri nizkocenovnih
livarskih zlitinah. Najbolj nam konku-
rira industrija sekundarnih zlitin. Vso
proizvodnjo so namre~ prilagodili niz-
kocenovnemu materialu, od predelave
`lindre, gospodarskega odpada itd.,
skratka, vse lahko predelajo. Zato mi

»Trdno verjamem, da bomo
uspeli na proizvodni in tudi
na tr`enjski strani. Res pa
je, da je treba ra~unati na
nevarno konkurenco pri
nizkocenovnih livarskih 
zlitinah.«
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vedno ne moremo ponuditi konkuren-
~ne cene. Boj za material po ugodnih
cenah bo ve~en. 

S ~im lahko utemelji{ svojo prepri-
~anost v uspeh?

Najprej s tem, da gre pri obeh livarnah
za usposobljeno ekipo, vklju~no z
livarji, ki jih sicer z ozirom na tempo in
potrebe dela primanjkuje. V o`jem
krogu odgovornih Banko, Kro{l, Purg
in jaz odli~no sodelujemo in delujemo
kot tim. Skupaj i{~emo re{itve na ce-
lotni liniji, od kupcev, prek dobave
surovin do proizvodnje. Tako v celoti
pokrivamo vhod in izhod. Osebno sem
z vsemi nenehno v stiku, pogosto tudi
ob pe~i, in ~e so odstopanja pri mate-
rialu, raziskujemo vzroke in prilagaja-
mo dobavo. Pri gnetnih zlitinah sta
dobava kakovostnega odpada in cena
{e bolj pomembni. S slabim nakupom
lahko izni~im ves trud.

Pohvalil si livarje. Tudi vzdr`evalci
so klju~nega pomena in jih tudi
menda primanjkuje.

Res je. Te~e z njih, ker vsi veliko
zahtevamo, zavedati pa se je treba, da
je tehnika vedno bolj zahtevna in kom-
pleksna. S svojim znanjem in izku{-
njami pokrivajo vsa dela, zato jim mo-
ramo to priznati in jih na vsak na~in
zadr`ati. Ker pa jih je malo oziroma
organizacijska struktura morda ne
ustreza ve~ povsem, se dolo~eni deli
Taluma `e soo~ajo s te`avo organi-
zacije preventivnega vzdr`evanja.

Na podro~ju manipulacije materi-
ala v skladi{~u pripravljate poso-
dobljen postopek.

Gre za nov projekt, za informacijsko
pokritje skladi{~enja odpadnega alu-
minija. ^e povem na kratko, se v
osnovi vse zaloge evidentirajo prek
~rtnih kod v Baanu. Gre za skupno de-

lo mene in slu`be za informatiko, kon-
kretno Dejana Horvata in Franca Vaj-
de. Oba sta pokazala veliko znanja in
volje pri ustvarjanju tega sistema.
Osebno mi je bilo v veliko veselje de-
lati z njima.

Od kod ta ideja ?
Ideja je moja, pozneje pa smo jo tim-
sko razvijali. Lahko re~em, da gre za
izviren projekt. Vsi boksi v skladi{~u
so opremljeni s {tevilko in ~rtno kodo.
Material, ki ga kupujemo, po kakovosti
sortiramo na ustrezno lokacijo, torej v
ustrezen boks. Tako imajo operaterji
na pe~eh vse informacije o zalogah in
kakovosti materiala. Program jim po-
maga pri odlo~itvi, kateri material naj
uporabijo glede na trenutno stanje v
pe~eh. Ko se operater odlo~i, kateri
material bo uporabil, se ta podatek
prika`e na ro~nem ~italniku ~rtne

kode. Voznik zalagalnega stroja (na-
kladalnika) po tem spisku jemlje mate-
rial iz boksov. Lokacija odjema
(boksa) se evidentira po sistemu ~rtne
kode, te`a pa prek tehtnic na zalagal-
nih napravah.
Sistem bo »zagnan« septembra,
omogo~al pa bo natan~no spremljanje
materialnega toka, s tem pa tudi finan-
~ni u~inek uporabe sekundarnih suro-
vin.

Tvoja zagnanost in samozavest sta
o~itni. Kaj te pri tem opogumlja,
vodi ...?

Zavedam se, da imamo dobro podjet-
je, odli~ne ljudi in dobre mo`nosti.
Opazoval sem mnoge tujce, ki so nas
podcenjevali in nas pri poslih jemali z
levo roko. Ob obisku Taluma pa so bili
mo~no presene~eni. Res smo veliki,
predvsem pa dajemo vtis sodobnosti.
^uti se, da se vedno nekaj dogaja, da
rastemo kot `ivo bitje in ta lastnost
Taluma stalno motivira ne samo mene,
ampak mnoge mlade strokovnjake.

Ali je mo`no, da Talum pade?
Zaradi nas ne. Nikoli! Najve~ nam
lahko {kodi kak{na nespametna politi-
ka od zunaj. Tega me je resni~no
strah. Skrajno slabo bi bilo, da nas
prevzame lastnik, ki bi nas iz~rpaval.
To bi me demoraliziralo.

Se kdaj primerja{ s strokovnjaki iz
tujine?

Kot sem povedal, Talum je tako dober,
da lahko pred tujci nastopam zelo
samozavestno. Znam pa hitro vzposta-
viti osebni stik, brez distanc in znam
sprejemati znanja in dobre navade tuj-
cev. Spoznal sem tudi, da imamo kot
ljudje nekatere bolj{e lastnosti od jih.
Imamo tudi prekrasno dr`avo, morje,
hribe, smu~arijo, vinograde … Nikjer
ni tako lepo.

Ali bi bil druga~en, ~e bi delal v
drugem podjetju? Kje pa danes
sploh lahko dela{ kot metalurg?

Najbr` bi bil druga~en v strokovnem
smislu, ne pa kot oseba. Zdi se mi, da
imam {e zdaj isti na~in razmi{ljanja
kot v {tudentskem ~asu. Opa`am, in to
se mi zdi pomembno, da Talum s
svojo specifi~nostjo pozitivno vpliva
na ljudi. Za metalurge so slabi ~asi,
vendar zase lahko re~em, da bi me

medse hitro sprejeli ljudje, ki sem jih
spoznal pri poslu z odpadom.

Pri pogovoru si hiter in jasen. Si se
tega nau~il ali si po naravi tak{en?

Eno in drugo. Morda gre za vzgojo,
~eprav je o~e druga~en, je tih ~lovek in
velik praktik. Kar se komunikativnosti
ti~e, sem bolj po mami.  

Zakaj si zapustil halo{ke kraje?
Hotel sem biti neodvisen. Z `eno in
dvema otrokoma trenutno `ivimo v
stanovanju v sredi{~u Maribora. @ena
je defektologinja za {olske in pred{ol-
ske otroke, v~asih pa ima delo tudi z
mano (smeh). Hi{o sicer gradiva zunaj
centra, v va{kem okoli{u Maribora. 

Ob~uduje{ morje, samoto?
Res je, rad hodim na morje in u`ivam
na Susku, otoku samotarjev, kjer so
`enini star{i obnovili staro hi{o. Na
otoku je le 200 do 300 avtohtonih do-
ma~inov, drugi so vikenda{i iz Slove-
nije in Avstrije, ki `al spreminjajo pra-
vo du{o otoka. To okolje me neverjet-
no obnovi, napolni z energijo in dobri-
mi ~ustvi. Takrat imam tudi ve~ ~asa
za otroka. Samote pa nimam rad,
morda le ob~asno, raje sem v dru`bi,
{e posebej z `eno, sinom in h~erjo.x

»Opa`am, in to se mi 
zdi pomembno, da Talum
s svojo specifi~nostjo 
pozitivno vpliva na ljudi.«

»^e povem na kratko, 
se v osnovi vse zaloge 
evidentirajo prek ~rtnih 
kod v Baanu. Gre za skupno 
delo mene in slu`be za
informatiko, konkretno
Dejana Horvata 
in Franca Vajde.«
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Vro~i meseci, ~as, ko je obratovanje
elektrolize B glede mo`nosti za delo in
stanja pe~i najbolj izpostavljeno, se
kon~ujejo. Da je to poletje za elektroli-
zo B zadnje, se mogo~e niti ne zaveda-
mo. Pa je, in tega dejstva ne more ni~
ve~ spremeniti. Pri proizvodnji anod
so se domislili zanimive ideje: da `e
zdaj naredijo zadnjo anodo, name-
njeno elektrolizi B, jo o{tevil~ijo in ~u-
vajo za konec obratovanja. Dne 20.
julija je bila {e zadnja obletnica zago-
na elektrolize, ki je tako od leta 1963
do letos dopolnila 44 let neprekinjene-
ga dela. Trenutno stanje elektrolize in
ta dva dogodka sta bila razlog, da smo
vodjo elektrolize B Alojza Steinerja in
vodjo elektrolize C Stanka Vajdo za-
prosili za komentar.

AAlloojjzz SStteeiinneerr
Proizvodnja teko~ega aluminija v elek-
trolizi B poteka nemoteno. Tehnolo{ki
parametri elektroliznega procesa so
optimirani in obvladovani. Trenutno je
v pogonu 144 elektroliznih celic. Pro-
izvodni rezultati so zelo dobri, in to
tako glede na koli~ino kot glede na
kvaliteto proizvedenega aluminija. To-
kovni izkoristek zna{a julija in avgusta
ve~ kot 90 odstotkov, vsebnost `eleza
v teko~em aluminiju je okrog 0,06
odstotka.
Osebno bom zadovoljen samo, ~e nam
bo zelo dobro stanje in rezultate elek-
troliznega procesa v elektrolizi B uspe-
lo obdr`ati vse do izklopa zadnje elek-
trolizne celice.

SSttaannkkoo  VVaajjddaa  
Kak{no je moje mnenje glede oblet-
nice zagona hale? Takrat so bili
druga~ni ~asi. Ne morem si zamisliti,
kaj bi morali danes zagnati ali odpreti,
da bi ljudje v sebi za~utili to, kar so
takrat, ob zagonu hale B. Danes se lju-
dje zgrinjajo ob otvoritvah nakupoval-
nih centrov, predajah pomembnih
objektov samo zaradi pogostitev, zas-
tonj pija~e, zabave in na koncu otvorit-
venega popusta in radovednosti. Sam
imam ob~utek, da je dana{nje mnenje
o odpiranju tako velikih obratov bolj
negativno, saj je za mnoge bolj pre-
prosto dobivati podporo z zavoda kot
vsak dan iti na delo. Po drugi strani pa

sli{imo tudi, kak{ni odnosi vladajo v
razli~nih slu`bah.
Veliko vlogo pri tem igra tudi denar.

Prej so bili ljudje enaki, v zaposlitvi so
videli zaslu`ek, tekla so slu`bena leta
za varno starost itd. Danes je va`en
predvsem ~im ve~ji dobi~ek, mladi pa
sploh ne razmi{ljajo o svoji starosti.
Spomnim se, da takrat `ivljenje od
majhnega kosa zemlje ni bilo prepro-
sto, zato so ljudje z veliko vnemo iska-
li slu`be, {e posebej v ve~jih organi-
zacijah (TGA, TAM, Metalna, Hidro-
monta`a, `eleznica itd.). Danes zavod
ponudi mo`nosti za delo, vendar  ne-
kateri »iskalci« vsako delo vztrajno
odklanjajo ali pa delajo na ~rno, saj ni
u~inkovitega sankcioniranja. Drugi, ki
bi radi delali, pa ne morejo priti zra-
ven.

Verjamem, da je razlika med menoj in
tistimi, ki so zagon hale B do`iveli v
`ivo. Bi pa bilo zanimivo imeti mnenje
dvajsetletnika, ki dela v Talumu, in re-
cimo tak{nega, ki ve samo to, da
Talum kot tovarna obstaja.
Glede zadnje anode je zadeva malce
bolj preprosta. ^e primerjamo s ~love-
kom: lepega dne pa~ napo~i ~as
»odslu`enja« in odhoda, ki se ga se-
veda vsi ne veselijo. Elektroliza B je
marsikomu omogo~ila kruh in dokaj
dobro pokojnino. Vsi pa vemo, kaj
sledi po ustavitvi nekega procesa. To
je `al doletelo tudi »mater« halo B, to
se bo neko~ zgodilo s »h~erjo« halo C
in z vsemi nami. Do`ivljanje vsega
omenjenega je odvisno od nas samih,
saj smo po ~ustveni plati zelo razli~ni.
Moje mnenje nikoli ne more biti
podobno mnenju zunanjega opazoval-
ca, saj sami veste, da se je o tovarni
veliko (in se {e vedno) zelo slabo
pisalo. V o~eh tak{nih smo bili le one-
sna`evalci okolja, po`eruhi elektri~ne
energije, proizvodnja invalidov itd.x

Lepega dne napo~i
~as odslu`enja in
odhoda

ELEKTROLIZA B

IVO ERCEGOVI]
FOTO: STOJAN KERBLER

Zadnja elektrolizerja Ivan Bilanovi} in Janez Bukovi~

Zadnja anoda za elektrolizo B

Aluminij, {tevilka 7-8, julij/avgust 200714



@e od leta 1981 je vsako leto na
Norve{ki univerzi za znanost in tehno-
logijo (NTNU) v Trondheimu organizi-
ran mednarodni seminar na temo pro-
cesne metalurgije v aluminijski indus-
triji. Namenjen je osebju, ki se ukvarja
s pridobivanjem elektroliznega alu-
minija na razli~nih ravneh (tehni~ni in
projektni vodje, nadzorniki, vodje
obratov, raziskovalci).  Leto{nji semi-
nar, ki je potekal od 4. do 8. junija, je
bil `e {estindvajseti po vrsti. Udele`ilo
se ga je 98 udele`encev iz 28 dr`av
celega sveta, ki so tako ali druga~e po-
vezani s pridobivanjem aluminija.
Med njimi sva bila tudi Rajko Habjani~
in Branko Jur{ek.

NNoorrvvee{{kkaa  uunniivveerrzzaa  zzaa  zznnaannoosstt  iinn  tteehh--
nnoollooggiijjoo
Pridobivanje aluminija ima v norve{ki
izvozni industriji zelo pomembno vlo-
go, zato potekajo na oddelku za in`e-
niring in znanost o materialih raziska-
ve materialov, ki jih podpirajo ne le
norve{ka industrija in vlada, pa~ pa
tudi mednarodna aluminijska skup-
nost. Oddelek ima dolgoletno tradicijo
pri uporabnih raziskavah na podro~ju
elektroliznega pridobivanja aluminija,
zato si je na NTNU ustvaril zelo mo~an
center. Raziskave na podro~ju elek-
troliznega pridobivanja aluminija so
razdeljene v {tiri skupine: fizikalno-
kemijske {tudije za razvoj verodosto-

jnih in natan~nih baz podatkov, nove
raziskave laboratorija in obrata ekspe-
rimentov na podro~ju procesa prido-
bivanja aluminija, sodelovanje pri
norve{kem in mednarodnem industrij-
skem raziskovalnem delu. Izdanih je
bilo veliko knjig in drugih publikacij,
ki so dobro znane tudi pri nas.

PPootteekk  sseemmiinnaarrjjaa
Seminar poteka v obliki predavanj, ki
so skrbno izbrana. Prav tako so skrb-
no izbrani tudi predavatelji. To so stro-
kovnjaki, ki `e dolga leta delajo v alu-
minijski industriji. Med predavatelji je
tudi na{ rojak dr. Vinko Poto~nik.
Zaposlen je bil v kanadski dru`bi
Alcan, sedaj pa je upokojen in dela kot
svetovalec na podro~ju elektroliznega
pridobivanja aluminija. Del seminarja
so skupinske razprave o razli~nih te-
mah, na katere se lahko udele`enci
prijavijo prosto.
Seminar je dobro organiziran, vendar
zelo naporen. Predavanja, ki so se
za~ela vsak dan ob 8.30, so potekala
na NTNU v Trondheimu. Z vmesnimi
odmori in odmorom za kosilo so tra-
jala obi~ajno do 17. ure.  Odmori so
bili obi~ajno »delovni«, saj sva takrat
sklenila najve~ novih poznanstev in
izmenjevala izku{nje z drugimi udele-
`enci in tudi s predavatelji. Teme pre-
davanj, ki so bile zelo zanimive, so
bile ve~inoma s podro~ja elektrolize,

nekaj pa tudi s podro~ja anod. Da so
bila predavanja zanimiva, pove poda-
tek, da sva se udele`ila vseh, prav tako
pa tudi obeh skupinskih razprav, na
katerih sva aktivno sodelovala. Zaradi
obse`nosti programa bom navedel le
nekaj najzanimivej{ih tem:
- Delovanje elektrolize in ra~unalni{ko

vodenje elektroliznih celic,
- Predpe~ene anode: vpliv vhodnih

surovin in parametrov proizvodnje
na obna{anje v elektrolizi,

- Kako dose~i dolgo `ivljenjsko dobo
katode,

- Magnetna kompenzacija elektroliz-
nih celic,

- Toplotno ravnovesje elektrolizne
celice,

- Modernizacija elektrolizne celice,
- Dvig toka – prednosti in pasti,
- Tehnike meritev v elektrolizi za izva-

janje analize delovanja elektroliznih
celic,

- Izbolj{anje delovnega okolja v elek-
trolizi, 

- Nadzor emisij.

SSppoozznnaavvaannjjee  `̀iivvlljjeennjjaa  nnaa  NNoorrvvee{{kkeemm
Popoldne in zve~er so bili organizirani
ogledi znamenitosti mesta Trondheim
in spoznavni ve~eri, na katerih smo
udele`enci iz posamezne dr`ave pred-
stavili svojo kulturo s petjem pesmi v
svojem jeziku po lastni izbiri. Mislim,
da sva z Rajkom v dru`bi dr. Vinka
Poto~nika dobro opravila svoje po-
slanstvo.
Na enem od ogledov smo obiskali
srednjeve{ko nad{kofovsko pala~o, v
kateri so `iveli in delali nad{kofje v
srednjem veku in je ena najbolje
ohranjenih zgradb te vrste v Evropi.
Najstarej{i del stavbe izvira iz leta

1160. Dana{nja zgradba obsega dva
muzeja, pisarne in prostore za kon-
certe. Najstarej{i del stavbe slu`i `u-
panu (ali `upanji) mesta za uradne
namene, kjer smo bili tudi toplo spre-
jeti in pogo{~eni. Drugi~ smo z vo`njo
avtobusa skozi mesto in vodi~em spo-
znali Trondheim, nato pa smo si ogle-
dali muzej glasbe in glasbil, v katerem
so razstavljena razli~na glasbila iz vse-
ga sveta od leta 1600 do leta 1968.
Vodeni ogledi v veliki zgradbi, ki izvi-
ra iz  leta 1880, so organizirani tako,
da se sli{i tudi glasba, ki jo proizvaja
posamezni in{trument.
V ~asu najinega bivanja je bila narava
na Norve{kem ~udovita, vse je bilo
zeleno in v cvetju. Dan je bil takrat
dolg pribli`no 22 ur, preostalo je bil le
mrak. Tisti teden je bilo tudi zelo lepo
in toplo vreme, kar je za skandinavske
de`ele precej neobi~ajno. Takoj po na-
{em odhodu je za~elo de`evati in se
precej ohladilo. Problem za nas turiste
vsekakor predstavlja dol`ina dneva,
saj se je zelo te`ko naspati, medtem ko
doma~ini `ivijo popolnoma druga~e. V
~asu, ko smo mi navajeni iti spat, se
tam `ivljenje komaj za~ne, in to ne gle-
de na dan v tednu, in traja nekje do
druge ure zjutraj. Ker vedo, da je lepe-
ga vremena malo, izkoristijo vsak tre-
nutek za dru`enje in u`ivanje v naravi.
Standard na Norve{kem je pribli`no
tri- do {tirikrat vi{ji kot pri nas, tako da
je z na{imi dohodki potovanje na
Norve{ko in bivanje tam zelo drago.
^eprav so skandinavske de`ele zelo
lepe in vsekakor vredne ogleda, {e ve-
dno dr`i trditev, da je doma najlep{e.
Po nekaj dneh bivanja v tujini sva ko-
maj ~akala vrnitve domov.x

Mednarodni 
seminar procesne
metalurgije aluminija

IZOBRA@EVANJE

BRANKO JUR[EK
FOTO: BRANKO JUR[EK

Rajko Habjani~ med udele`enci seminarja 
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Zgodilo se je na Bledu v Poslovni {oli
za management. Bila je lepa, son~na
nedelja 1. julija 2007 popoldan.
Uvodno predavanje je imel Don Night-
ingale. Poslu{alo ga je 48 slu{ateljev
iz sedemnajstih dr`av. Z Mihom sva
bila med njimi. V predavalnici je bilo
prijetno hladno, nama pa vseeno malo
vro~e. Nekaj zaradi vo`nje, precej bolj
pa zaradi pri~akovanj in ugibanj o tem,
kaj se bo v naslednjih {tirinajstih dneh
dogajalo.

Danes, po kon~anem {olanju in ure-
jenih vtisih, lahko zatrdiva, da sva se
nau~ila res veliko stvari, ki jih bova
lahko uporabljala pri najinem delu.
Najbolj zanimiva podro~ja, ki jih je
obsegal program, so bila: vodenje in
liderstvo, strategija in strate{ko na-
~rtovanje, komuniciranje med posa-

mezniki in v skupinah, merjenje in
analiza rezultatov podjetja ter oseb-
nostni razvoj. Na~in dela je bil ciljno
usmerjen k intenzivnemu sodelovanju
vsakega posameznika pri iskanju
skupne re{itve. Predavanja niso bila
klasi~na predavanja predavateljev, vse
je slonelo na prakti~nih, dejanskih pri-
merih iz nekaterih slovenskih in tujih
podjetij. 
Po individualno pre{tudiranih prime-
rih si je vsak posameznik najprej sam
izoblikoval mnenje in stali{~a, nato pa
smo ta mnenja in stali{~a prediskuti-
rali {e v manj{i skupinah z vidika izku-
{enj iz prakse vsakega posameznika,
ki so bile kakor koli povezane s prime-
rom. Nazadnje je predavatelj z vpra-
{anji usmerjal posameznike in skupi-
ne k najbolj ustreznemu na~inu razmi-
{ljanja. 

Pomemben vidik {olanja je, da napa~-
nih odgovorov posameznikov in sku-
pin ni, vse je stvar interpretiranja
odlo~itve in rezultatov. Poti za dose-
ganje ciljev pri re{evanju posameznih
primerov je ve~, vsak posameznik pa
na koncu izbere tisto, ki je po njegovi
presoji najbolj{a. Odlo~itev je na kon-
cu v rokah vsakega posameznika; pre-
davatelj je v bistvu le orodje, ki posa-
meznika pomaga usmerjati k ustrezne-
mu na~inu razmi{ljanja.
Delo je vedno potekalo v skupinah, ki
so bile oblikovane glede na zna~ajske
lastnosti vsakega posameznika (pred
tem smo re{evali Belbinov test oseb-
nosti). Zanimivo je bilo predvsem to,
da so nas takoj prvi dan usmerili na
zelo osebno raven komunikacije z
medsebojnim spoznavanjem v skupi-
nah po {est ~lanov. Ker smo se `e prvi
dan relativno veliko nau~ili drug o
drugem, je bilo tudi re{evanje prakti~-
nih problemov (izzivov) dosti la`je in
u~inkovitej{e.
Najini osebni vtisi o {olanju so
odli~ni. Na~in dela, ki je opisan zgo-
raj, najina osebna motiviranost, orga-
nizacija vseh {olskih in ob{olskih
dejavnosti, predvsem pa pridobivanje
novih znanj od tujih in doma~ih pre-
davateljev in – za naju najpomemb-
nej{e zadeve – u~enja iz izku{enj
drugih ter {irjenja mre`e poznanstev
so nekatere izmed najpomembnej{ih
stvari, ki dajejo tej {oli posebno vred-
nost. 
Uporabnost pridobljenih znanj se bo
pri najinem delu kazala vsak dan. Iz
vseh predavanj sva se marsikaj nau~i-
la, mogo~e je bilo zelo pomembno
samo to, da sva pogledala na izziv z
druga~nimi o~i, z drugega zornega ko-

ta. To je dajalo in daje re{evanju izzi-
vov {irino, ki jo kot posameznik te`ko
dose`e{. Poslu{anje drugih in spreje-
manje njihovih mnenj, po{tenost,
kompetentnost, usmerjenost k strate{-
kim usmeritvam ter navdih so le
nekatere lastnosti najbolj{ih mene-
d`erjev, ki jim bova pri svojem delu {e
naprej posve~ala najve~ pozornosti.
Na prvem mestu najinega dela bodo
{e naprej ostali delo z ljudmi, stra-
te{ko razmi{ljanje in tveganje kot
skupina pomembnih lastnostih naj-
bolj{ih vodij. Meniva, da prav to daje
podjetju kot organizaciji vi{je vrednote
in vi{jo dodano vrednost.

NNeeppoozzaabbnnii  vvttiissii
[olanje sva kon~ala v petek, 13. julija.
^eprav vra`evernost ni najina vrlina,
sva se na poti domov spra{evala, kaj
se je v teh {tirinajstih dneh zgodilo
tak{nega, da sva prizori{~e {olanja
zapu{~ala ste`ka. Bila sva enotnega
mnenja, da je bil razlog za to, da sva
se ta petek po~utila malo »druga~e«,
odli~na dru`ba z veliko novih poz-
nanstev in pridobljenih znanj ter
izmenjanih izku{enj. Nekaterim je ob
koncu {olanja u{la solza, drugim nas-
meh, tretji so bili navdu{eni nad pre-
jetjem potrdila o opravljenem {olanju.
Nikogar pa ni bilo, ki bi ob`aloval, da
je bil tam. V poletni {oli za mlade me-
ned`erje na Bledu. In da ob tem
zaklju~ku ne bo napa~nih vtisov –
medsebojna komunikacija je pogoj za
uspe{no sodelovanje, na~in pa si
izbere vsak sam. Mi smo si izbrali tak-
{nega, da je bil, po rezultatih sode~,
odli~en. Upava le, da ga bova znala in
zmogla prenesti tudi v druga okolja
najinega delovanja.x

Poletna {ola za 
mlade mened`erje 
na Poslovni {oli za 
management

MARKO DROBNI^
MIHAEL HAMER[EK

Udele`enci {ole

Strokovna razprava

Aluminij, {tevilka 7-8, julij/avgust 200716



^lani vrelcev idej so si ob koncu eno-
letnega delovanja ogledali proizvod-
njo nerjavne posode v podjetju WTC iz
Bergama. Izbrali smo nam najbli`je
podjetje v Italiji, tako da smo ekskur-
zijo lahko organizirali v enem dnevu.
Na{i sodelavci so se tako prvi~ sez-
nanili s proizvodnjo, kjer v dna ner-
javne posode vgrajujejo na{e rondele.
Kljub dolgi in naporni poti so bila
mnenja o ekskurziji zelo pozitivna.

Razmi{ljanja nekaterih udele`encev:

MMaarriijjaann  DDrreevveenn{{eekk,,  vvooddjjaa  vvrreellcceevv  iiddeejj::
Dne 20. junija 2007 smo se ~lani vrel-
ca idej DE Rondelice v obdobju
2006/2007 odpravili na strokovno
ekskurzijo v Bergamo v Italijo. Pot nas
je vodila mimo Ljubljane in do mejne-
ga prehoda Ferneti~i. Vozili smo se
mimo Benetk, Padove in Verone do
Bergama.
Obiskali smo na{ega kupca rondel
WTC, ki je del koncerna IMCO. Ogle-
dali smo si dva proizvodna obrata. V
prvem izdelujejo nerjavno posodo, v
drugem pa opravijo notranje in zuna-
nje poliranje, to~kovno varjenje ro~a-
jev in pakiranje. Pri izdelavi posode se
za spodnji del dna uporabljajo rondele
iz Taluma. V proizvodnji dela tudi pre-
cej `ensk.
Domov smo se vrnili v poznih no~nih
urah. Zahvaljujem se vodstvu DE Ron-
delice in tudi Petru Gruberju za dobro
organizacijo ekskurzije.

ZZllaattkkoo  IInnttiihheerr::
Dne 20. junija 2007 smo se zgodaj
zjutraj zbrali pred Talumom z name-
nom, da gremo na ekskurzijo v Berga-
mo v Italijo. Posedli smo v avtobus in
se odpeljali na osem ur dolgo in na-
porno pot. A ta pot je bila zares vred-
na napora. V obratu rondelice sem `e
od leta 1987.
V Tubi v Ljubljani sem `e videl, kako
se iz na{ih rondic delajo tube in doze.
Vedno pa me je zanimalo, za kaj upo-
rabljajo rondele. V Bergamu sem videl
celoten postopek izdelave posod, pri
katerih se uporabljajo na{e rondele. 
Mislim, da je tak{na ekskurzija dobra
in pou~na za nadaljnje delo. Hvala Ta-
lumu in na{im vodjem za organizacijo
z `eljo, da bi {e kdaj imeli prilo`nost
obiskati proizvodnjo, kjer predelujejo
na{e proizvode.

DDaavviidd  VVrree~~kkoo::
^lani vrelca idej na{e delovne enote
smo tudi letos od{li na strokovno
ekskurzijo. Letos je bila to tovarna
WTC v Italiji, ki proizvaja nerjavno po-
sodo, v katere dnu so vgrajene na{e
rondele. Pokazali so nam potek celot-
ne proizvodnje, od izsekovanja plo~e-
vine do pakiranja posode, ki se proda-
ja pod blagovno znamko IMCO.
Ogled proizvodnje je bil zelo zanimiv,
saj ve~ina od nas {e nikoli ni videla, za
kaj se uporabljajo na{e rondele.x

Strokovna ekskurzija
~lanov vrelcev idej DE Rondelice

TOMA@ GODICELJ
FOTO: TOMA@ GODICELJ

Udele`enci ekskurzije

Iz proizvodnje posod
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V okviru usposabljanj oseb, zadol-
`enih za ravnanje z okoljem ter varnost
in zdravje pri delu, smo si junija
ogledali podjetje Unitech v Ljubljani.
Podjetje Unitech je del mednarodnega
koncerna, ki ima poleg dveh tovarn v
Sloveniji {e proizvodnjo v Avstriji,
Nem~iji, na Hrva{kem in v Makedoniji.
V Slovenji ima podjetje 1250 zaposle-
nih. Ukvarjajo se z litjem aluminijevih
in magnezijevih zlitin. Izdelke prodaja-
jo avtomobilski, elektronski in hladilni
industriji. V podjetju podobno kot v
Talumu veliko pozornosti posve~ajo
skrbi za okolje ter varnosti in zdravju
njihovih zaposlenih. Ob predstavitvi
podjetja in ob ogledu proizvodnje smo
si z odgovornimi za podro~ji ravnanja
z okoljem ter varnosti in zdravja pri
delu izmenjali izku{nje in navezali
nove stike. Vtisi s strokovne ekskurzi-
je so pozitivni, informacije in vse, kar
smo videli, pa bomo lahko koristno
uporabili pri nadaljnjem delu v
Talumu.x

V okviru dejavnosti predstavljanja
podjetja {ir{i okolici, {e posebej
potencialnim kandidatom za zaposlitev
v na{em podjetju, smo se ponovno
predstavljali na Poklicni in tehni~ni
strojni {oli ter Poklicni in tehni~ni
elektro {oli. Dijakom zadnjih letnikov
smo povedali, kaj jim kot morebitni
bodo~i delodajalec lahko ponudimo in
kaj od njih pri~akujemo.
Glede na to, da v na{em podjetju
i{~emo nove sodelavce z znanji, pri-
dobljenimi na obiskanih {olah, so
mladi, motivirani sodelavci {e posebej
vabljeni med nas.
Pri strokovnem delu predstavite sta s
Kadrovsko slu`bo sodelovala Mihael
Hamer{ak iz DE Vzdr`evanje na Po-
klicni in tehni~ni strojni {oli, ter Bo{t-
jan Koro{ec na Poklicni in tehni~ni
elektro {oli.x

Predstavljali 
smo se mladim

DARJA VODU[EK
FOTO: MIHAEL HAMER[EK

Strokovna 
ekskurzija v 
Unitech

Udele`enci strokovne ekskurzije Darja Vodu{ek med predavanji

IZTOK TRAFELA
FOTO: IZTOK TRAFELA
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Avgusta letos je za~el veljati dopolnje-
ni Zakon o omejevanju uporabe toba~-
nih izdelkov. 

PPrreeppoovveedd  kkaajjeennjjaa
Glavna novost, ki jo prina{a novi za-
kon, je prepoved kajenja v vseh zaprtih
javnih in delovnih prostorih. Za zaprt
javni ali delovni prostor se po zakonu
{teje prostor, ki ima streho in popol-
noma zaprto ve~ kot polovico povr{ine
pripadajo~ih sten. Kajenje je prepove-
dano tudi v prostorih, ki se po zakonu
ne {tejejo za zaprte prostore, ~e so del
pripadajo~ih funkcionalnih zemlji{~
prostorov, kjer se opravlja dejavnost
vzgoje in izobra`evanja.

KKjjee  jjee  kkaajjeennjjee  ddoovvoolljjeennoo??
Kajenje je dovoljeno v kadilnicah, po-
leg tega pa zakon natan~no dolo~a {e
izjeme v prostorih nastanitvenih obra-
tov in drugih ponudnikov no~itev, v
domovih za ostarele in zaporih ter v
dolo~enih prostorih v psihiatri~nih
bolni{nicah. Kadilnice niso dovoljene
v prostorih, kjer se opravlja zdravstve-
na in vzgojno-izobra`evalna dejav-
nost.

NNaaddzzoorr  iinn  gglloobbee
Spo{tovanje prepovedi kajenja so
dol`ni zagotoviti lastnik, najemnik ali
upravitelj prostorov, kjer je kajenje
prepovedano. Nadzor nad izvajanjem
zakona opravljajo Zdravstveni in{pek-
torat Republike Slovenije, In{pektorat
Republike Slovenije za delo, Tr`ni
in{pektorat Republike Slovenije in
Carinska uprava Republike Slovenije.
Podro~je kajenja na delovnem mestu
je v pristojnosti In{pektorata Repub-
like Slovenije za delo, ki opravlja nad-

zor nad zagotavljanjem in spo{tova-
njem prepovedi kajenja v delovnih
prostorih, nad posamezniki, ki ne
spo{tujejo prepovedi kajenja v delov-
nih prostorih, in nad pogoji, ki jih mo-
rajo izpolnjevati kadilnice v delovnih
prostorih.

OOrrggaannii  nnaaddzzoorraa  llaahhkkoo  oobb  kkrr{{iittvvaahh  zzaa--
kkoonnaa  iizzrree~~eejjoo  gglloobboo
Z globo 125 evrov se kaznuje po-
sameznik, ~e brezpla~no ponuja to-
ba~ne izdelke na javnem mestu in v
javnih prostorih in ~e kadi v javnem ali
delovnem prostoru, kjer je kajenje pre-
povedano. Z globo od 2.000 do
33.000 evrov se kaznuje za prekr{ek
pravna oseba, ~e prodaja toba~ne iz-
delke osebam, mlaj{im od 18 let, ali
~e prepovedi prodaje ne objavi na vid-
nem mestu ali ~e prodaja toba~ne
izdelke oseba, mlaj{a od 18 let, ~e ne
zagotovi spo{tovanja prepovedi kaje-
nja v javnih ali delovnih prostorih, ~e
kadilnice ne ustrezajo pogojem. Hkrati
se z  globo od 400 do 1.000 evrov
kaznuje odgovorna oseba pravne ose-
be. Z globo od 800 do 4.000 evrov pa
se kaznuje samostojni podjetnik posa-
meznik.

KKaajjeennjjee  vv  TTaalluummuu
Glede na zahteve zakonodaje v Talumu
od 5. avgusta 2007 ni dovoljeno ka-
jenje v delovnih prostorih. Kajenje je
dopustno samo na posebej ozna~enih
mestih pred objektom Sanitarne. Kr{i-
tev zahtev glede izvajanja prepovedi
kajenja v delovnih prostorih pomeni
kr{itev obveznosti iz delovnega raz-
merja in bo podlaga za uvedbo disci-
plinskega postopka.x

Omejevanje
uporabe toba~nih
izdelkov
IZTOK TRAFELA
FOTO: SRDAN MOHORI^

”Kadilnica”

ZZAAHHVVAALLAA

Kako sr~no si ti `elel,                                               
da med nami bi  `ivel,
smo skupaj s tabo se borili,                                     
da zdravje bi ti ohranili.
Usoda tega ni hotela,
te prezgodaj nam je vzela,
tam v ti{ini mirno spi{,
a v na{ih srcih ti `ivi{.

Ob mnogo preranem slovesu od mo`a, o~eta, tasta, dedija

Jo`efa Karne`e 
iz Doklec 26 a, Ptujska Gora

se iskreno zahvaljujemo sodelavcem in sodelavkam podjetja Revital, prijateljem
in znancem za darovano cvetje, izre~eno so`alje, za sve~e, denarno in material-
no pomo~ ter gospodu Du{anu za izre~ene besede ob odprtem grobu. Hvala
pevcem Taluma za odpete `alostinke ter godbi na pihala Talum za odigrane
melodije, sindikatu SKEI za darovano cvetje in denarno pomo~ ter dru`bi Talum
za vsestransko pomo~.

Vsem iskrena hvala!
@alujo~i: `ena Majda, h~erki Jo`ica in Zdenka z dru`inama ter sin Boris z Matejo 

AKTUALNO
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Pohod na Triglav te izpolni s poseb-
nimi do`ivetji in bogastvom. Ko te po-
tem, na koncu, vpra{ajo, kako je bilo,
ne ve{, kaj bi povedal. 
Na Triglavu sem bil 26. julija s
skupino Daniela La~na, ki je {tela 17
planincev, ve~ina je bila iz Taluma. V
uredni{tvu smo se zato dogovorili, da
o tem napi{em reporta`o. Tudi sedaj,
ko sedim pred praznim ekranom, ne
vem, kako opisati to zgodbo. 

PPoohhaannoo
Naj za~nem z jutranjim bujenjem pred
odhodom, ki ni bilo bujenje, ker v
resnici nisem niti prav zaspal? Morali

smo se namre~ zbrati pred tovarno do
dveh zjutraj. Ali pa naj morda omenim
presene~enje, ko je Mira Mur{ek pri-
nesla na avtobus doma pripravljeno,
{e toplo pohano meso s kruhom in
kumaricami? Menda je {lo za obljubo
ali stavo, ne vem natanko, vem pa, da
smo o tem zbijali {ale, pozneje pa vse
slastno pojedli. Lahko za~nem tudi z
Danijevim preganjanjem v avtobusu,
ko nas ni pustil dremati, kajti po nje-
govem se je vzpon na Triglav za~el, `e
ko smo vstopili v avtobus.  

KKoozzmmoonnaavvttii
Nepozabna, vsaj za mene, je zadnja
priprava, ki se je za~ela po prihodu
avtobusa pred Alja`ev dom. Natikali
smo si ~elade in privezovali varnostne

pasove, navlekli rokavice, pritrdili
nahrbtnike, nastavili palice ... Kar uti-
hnili smo v napetem pri~akovanju,
sam sem se po~util kot kozmonavt na
poti v vesolje. Dani in Matev`
Mohorko sta bila pri tem zelo dosled-
na, kajti v ospredje je prihajala
varnost. Gremo, sta rekla in smo kre-
nili po Tomin{kovi smeri. Matev` se je
postavil na konec kolone, njegov sin
pa na ~elo, takoj za njim je {la Metka
kot naj{ibkej{i ~len, ~eprav smo jo na
ravni poti komaj dohitevali. Dani pa je
bil povsod. V za~etku so se mi njegovi
nasveti zdeli pretirani, a dlje ko smo
hodili, bolj so nam koristili. »Pazi na
kamne, ruzak stran od stene, sledi
soseda pred sabo, ne glej v dolino,
stopi s celim stopalom, zlo`i palice,
pripni se na zajlo ...« Najbolj se nam
je dopadlo obvestilo: »[e dvajset
minut in bomo po~ivali … [e pet ...«.

Toda kaj, ko se je teh dvajset oziroma
pet minut nekajkrat ponovilo, ne da bi
se ustavili. Medtem je vedno kdo kaj
hecnega rekel, da smo se re`ali in tako
premagovali utrujenost in ~as. 

»»UUbbiitt  }}uu  ttee,,  DDaannii!!««
Klini in vrvi, »zajle«, so postajali
pogostej{i, prepadi in strah ve~ji in
ve~ji. V tistih trenutkih nismo opazili
lepot narave, videli smo le steno pred
sabo. Vse pogosteje smo poslu{ali
Danijeva glasna opozorila: »Pazte,
pazte…!« Prvi pacient je bila, ne bos-
te verjeli, na{a tovarni{ka zdravnica
Andrea. »Zbolela« je od strahu pred
prepadom, kar nas je v za~etku zaskr-
belo. V takem stanju nastanejo kr~i v
telesu in rokah in se ne more{ pre-

mikati. Spet se je izkazal Dani, ki jo je
varoval, opogumljal in jo spravil na-
prej. Vsi smo si zaradi tega oddahnili
in kon~no pri{li do obljubljenega
po~itka. Andrea ni mogla pozabiti
te`av, v katere je zabredla, in je glasno
ob`alovala, zakaj je sploh {la.
Preklinjala je Danija in Visenjaka, ki
sta jo nagovorila za hribe. ^eprav
odli~no govori slovensko, je v poltran-
su godrnjala v hrva{~ini: »Majko mo-
ja, di san do{la. Nikad vi{e, nikad vi{e
u planinu. Ubit }u te, Dani …«
Ponudil sem ji magnezijeve tablete,
~eprav sem bil prepri~an, da jih sama
ima. Meni jih je svetovala Lili in v
lekarni so mi potrdili, da je to dobro
proti kr~em v mi{icah. Najve~ eno na
dan, so zabi~ali. »Kaj jih ima{?« je
za~udeno vpra{ala in hitro stla~ila kar
dve v plastenko z vodo. Zdravnica
lahko dve, sem si mislil, mi pa le eno.

Hvala, Alja`

REPORTA@A

IVO ERCEGOVI]
FOTO: VINKO FI[TRAVEC

IVO ERCEGOVI]

Triglav je simbol slovenstva, nahaja se tudi
na slovenskem grbu in zastavi. Prvi, ki ga je
videl kot narodov simbol, je bil Jakob Alja`.
Alja` je prvi~ pri{el v Vrata leta 1883. Leta
1889 je v Dovjem postal `upnik in hitro
opazil veliko zanimanje tujcev za slovenske
gore. V tem ~asu se je povzpel na Triglav in
za pet goldinarjev odkupil njegov vrh in
Kredarico od dov{ke ob~ine. Tako mu nih~e
ni mogel prepre~iti, da bi na svojem imetju
postavil zgradbo. Leta 1895 je postavil ko-
vinski stolp, ki je imel {tiri okenca, visok je
bil 1,90 metra in je v premeru meril 1,25
metra. Postavljen je na betonske temelje in
ozemljen s strelovodom. Zaveti{~e, ki je do-
bilo ime »Alja`ev stolp«, je pozneje podaril
Slovenskemu planinskemu dru{tvu. 
S Triglavom je tesno povezana legenda o
kozorogu z imenom Zlatorog. 
Triglavsko pogorje je osrednji del Triglav-
skega narodnega parka. 
(Vir: internet)
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TToopplleekk
Zadnji dalj{i postanek, pribli`no uro in
pol do doma na Kredarici, je bil na
Studencih, od koder se vidi vrh
Triglava. Francu zazvoni mobitel in
nam pove, da nas z vrha gleda in poz-
dravlja {ef. Kak{en {ef? Nismo mogli
verjeti, da je tudi Toplek na vrhu. Ob
povabilu na pohod je rekel, da je za
njega dva dni predolgo. Pozneje, ko
smo ga sre~ali v domu na Kredarici,
kamor se je `e vrnil z vrha in dobil svoj
ri~et in pivo, smo zvedeli, da je pri{el
pred nami sam z avtom in izbral isto
smer. Ugibajte, kako hitro je to bilo?
Vrhu tega se je {e isti popoldan vrnil v
dolino. ^ude`? Ne, to je Danilo! Mi pa
smo po kraj{em premoru v domu
kon~no krenili na vrh.

VVrrhh
Vreme ni bilo idealno, malo megle
oziroma prehodnih oblakov je ustvar-
jalo kar misti~no sliko. Ta trenutek si
videl dale~, potem pa zelo malo, nato

spet delno s soncem obsijane bli`nje
gore. Po~utje je bilo spro{~eno. Tudi
Andrea je nadaljevala z nami, vendar
je v bli`ini vedno imela svojega »so-
vra`nika« Danija. Pot je bila te`av-
nej{a, bolj strma in ozka kot prej{nja,
ampak za~uda smo jo la`e prena{ali.
Poznalo se je tudi, da nismo imeli
nahrbtnikov. Pot je odli~no varovana,
na vsakem koraku so klini in vrvi in
prakti~no ni mesta, na katerem si ne-
bogljen. Velik del poti smo z obema
rokama objemali steno, kar je ustvar-
jalo prijeten in intimen stik s Trigla-
vom. Od ~asa do ~asa smo se ustav-
ljali in vpijali lepote okolice, kajti
ve~ina nas je menila, da je to morda
zadnja pot na vrh. [tirje pa so bili
prvi~ in ~akale so jih Danijeve batine

po zadnji plati. Glavo jim je potisnil v
Alja`ev stolp in jih ni »{paral«, ne
glede na to, ali so pravilno odgovarjali
ali ne. Kar dolgo smo se zadr`ali ob
stolpu, veseli in zgovorni. Saj smo do-
segli veliki cilj! Vrh Slovenije. Tukaj
~lovek marsikaj spozna, morda tudi to,
da je pogled v dolino najlep{i od
vsega, saj se po tisti stari modrosti o
gori, ki ni nora …, zave{, kako lepo je
tam doli.

PPoott  nnaazzaajj
Zato mora{ priti nazaj. Prespali smo v
domu in naslednje jutro {li proti Vod-
nikovi ko~i in Pokljuki. Vzdu{je v do-
mu, na skupnih le`i{~ih in na poti
nazaj je bilo nepozabno in enkratno.
Vsi smo bili veseli in ponosni, da je
tudi na{i zdravnici uspelo postati del
teh gora.

PPrriipprraavvee
Kot ste zagotovo razumeli iz poveda-
nega, je bil Dani vodja pohoda, tisti
pravi in duhovni. Zato bi lahko repor-
ta`o naslovili tudi s Hvala, Dani.
Njegovo skrb in na~in dela sem za~util
`e pri prijavi, kajti prijavil sem se le
slab teden pred odhodom in me je
takoj za~el zmerjati: »Kaj bo{ ti,
Dalmatinec, {e na Dona~ko ne
pride{!« Ni verjel, da sem bil `e
dvakrat gori. No, ko je videl, da resno
mislim, me je za~el oblegati z nasveti
in vpra{anji. »Moram te preizkusiti.
Greva skupaj s celotno opremo na
Bo~, na Dona~ko, da vidim kako
hodi{. V nedeljo mora{ z drugimi na
Peco na trening ...« Zahteval je tudi,
da prinesem nahrbtnik in ~evlje, da jih

pregleda. Ko sem videl, da ga je res
strah za mojo varnosti, sem pristal na
preizku{njo do Dona~ke. Toda tudi to
sem opustil, ker me je `ena opogumi-
la, ~e{ da imam dovolj kondicije. To
pa, morate priznati, nekaj pomeni.
Lahko povem, da sem na skrivaj dva
dni pred odhodom z obte`enim
nahrbtnikom (plastenka z 10 litri vode)
{el na vrh Vurberka in nazaj, skupaj 45
minut. In to je vse.

PPrrvvii~~
Kot {tudentu v Ljubljani, podobno kot
ve~ini pri{lekov, mi {e na kraj pameti
ni padlo, da bi planinaril, ~eprav sem
bil rojen v hribih, v pravem skalovju.
Toda neka druga ljubezen je naredila
svoje in me je `e davnega leta 1968,
ko je ve~ina dana{njih Talumovcev
hodila {e v osnovno {olo, nekateri pa
se {e rodili niso, pripeljala na sam vrh

Triglava. S sedanjo `eno in kolegi smo
{li na izlet. Omenjali so Komno.
Oprema, posebej moja, se ni dosti raz-
likovala od tiste, ki jo oble~em, ~e
grem danes zalivat vrt. Spomnim se,
da sem imel gama{e iz Borova. Samo
eden med nami je bil pravi planinec.
Vreme je bilo lepo in smo kar {li in {li.
Pot nas je pripeljala vse do Triglavskih
jezer in naprej proti domu na Planiki.
Planinec, ime mu je bilo Ivan, je pred-
lagal Triglav. On `e ve, smo si mislili,
in zgodaj naslednje jutro smo krenili.
Malo potem de` in megla. @e na
za~etku vzpona je za~elo sne`iti.
Dobesedno ni~ se ni videlo, tudi
markacije so bile zasute. Mrzlo. Poti
nazaj ni bilo, naprej je nismo videli.
Ivan je pred nami iskal pot. (Na

leto{nji sliki z vrha se vidi vse.) Tudi
pot nazaj proti Trenti je bila de`evna.
Takrat se nisem zavedal izjemne
nevarnosti, zato pa sem sedaj posebej
opazoval to pot in se {e enkrat
prepri~al, da smo pre`iveli po ~ude`u.   

SSttoollpp
Vsekakor je pohod na Triglav pravi
projekt in govorice, ~e{ da je to
romanje, lahko {irijo le tisti, ki tam
niso bili. @upniku Alja`u se je treba
zahvaliti, da je to ozemlje znal ubrani-
ti pred tujci. [e bolj mu moramo biti
hvale`ni, da je videl tako dale~ in je
stolp podaril Slovenskemu planinske-
mu dru{tvu. Kajti v nasprotnem
primeru bi bila na vrhu namesto stol-
pa kapelica in ljudje bi zares romali
tja, a ne v slavo boga, ampak zaradi
cerkvenega napuha.xTriglav, julij 1968
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Najbolj{e 
fotografije
tega meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Gobe. Foto: Branko Kosec.

Kuba. Foto: Palmira Banko.

Lokvanji. Foto: Stojan Avgu{tin.

Norve{ka. Foto: Branko Jur{ek.

Zlatorog. Foto: Martina Furman.
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V poletnih mesecih sanjamo o po~it-
nicah na morju in se po mo`nosti od-
pravimo v ju`ne kraje. Teden dni
leto{njega julija sva z Vladom nameni-
la za obisk de`ele tiso~erih jezer –
Finske. Prvo no~ sva prespala v mestu
ob reki, ki se imenuje Porvoo. Fantje
in dekleta so sedeli na travi v parku in
se spro{~eno pogovarjali; midva sva
se odlo~ila za sprehod po mestu in
osve`itev s sokovi in sladoledi v majh-
ni restavraciji na bregu reke. Utrujena
od celodnevnega potovanja sva se po
pija~i in lahki ve~erji odpravila spat,
~eprav je bila prava tema zelo dale~.
Na Finskem je poleti dan podalj{an do
polno~i, tema traja nekaj ur. Trajalo je
lep ~as, preden mi je uspelo odpreti
sanjska vrata.

Naslednje jutro sva se po zajtrku
odpravila h gostiteljem na obalo jezera
Suolajarvi v bli`ini mesta Kuusan-
koski. Na jezeru naj bi pre`iveli dva ali
tri dni. Makadamska cesta je razkrivala
ne{teta drevesa, cveto~a polja in
del~ke jezer. Povsod so rasle borov-
nice in gozdne jagode.
Prihod na cilj nama je razkril leseno
hi{ico s teraso, obdano s drevesi in
borovnicami. Pred nama se je odprl
pogled na neskon~no jezero in pe{-
~eno pla`o. Pozdravila sva gostitelja,
Markkuja in njegovo soprogo Satu.
Njun petletni sin August je razposa-
jeno veslal v svojem ~olnu po jezeru.
Najin strah sta Markku in Satu takoj
pregnala z besedami, da je ~oln varen
pred obra~anjem v vodi in da je njun
petletni sin veliko ~asa v njem, ~eprav
ne zna plavati. @e na za~etku nama je
postalo jasno, da je njihov sistem
vzgoje precej druga~en od na{ega,
otroci se od malega u~ijo samostoj-
nosti.
Objela nas je pristna narava, v bli`ini
naj bi prebivali tudi medvedi. Ptice so
obletavale drevesa, zaj~ek nas je opa-
zoval iz borovni~evega grmi~evja, se
~ez ~as napotil do pe{~ene pla`e in se
obrnil nazaj v gozd. V zgodnjih popol-
danskih urah smo zagledali ka~o. Z
dvignjeno glavo je hitro plavala nad
gladino vode in pu{~ala vijugasto sled
za sabo. Usmerila se je proti obali,
Markku jo je spretno prijel za vrat in
nam jo pokazal. Bila je lepa, temna
ka~a z belim trebu{~kom, dolga prib-
li`no meter in pol. V Markkujevih ro-
kah se je mo~no zvijala in iskala izhod
iz polo`aja, v katerem se je zna{la. Ko
smo si jo ogledali, jo je Markku vrnil
nazaj v naravo. 
Prijazna gostitelja, sicer uspe{na po-
slovne`a, sta nama razkrila, da je velik
del obale ob jezeru in gozda okrog po-
dedovala Satu po svojem o~etu. O~e je
razdelil 400 hektarov veliko posestvo

svojim otrokom in tako dru`inica
danes veliko svojega prostega ~asa
pre`ivi v nedotaknjeni naravi. Finska
ni samo de`ela jezer, je de`ela
prelepih dreves. Gozd v neposredni
bli`ini lesene hi{ke je o~e poimenoval
po svoji h~eri Satu.
Markku in Satu sta nama ponudila, da
uporabiva finsko savno v leseni hi{ki
na pla`i.  Razgreta telesa smo hladili v
sve`i in ~isti jezerski vodi. Satu nama
je povedala, da je savna za Fince
nepogre{ljiva in da so `enske v~asih v
njih tudi rojevale. Savna je bila
povezana tudi s smrtjo; v njej so nam-
re~ zadnji~ o~edili in preoblekli svoje
mrtve.
Hrano nam je pripravljala Satu. Prvi
dan smo dobili dve veliki ribi, spe~eni
na pla`i v visoki jekleni posodi. Na
spodnjem delu posode je Markku za-
kuril z drvmi in skrbno nadzoroval
ogenj, da ne bi postal premo~an. K
ribam je bil postre`en pe~en krom-
pir~ek v lupini in renski rizling iz
Slovenije, ki sva ga podarila gostitel-
jema. U`ivali smo ob preprosti in lahki
hrani na obali jezera ob son~nem za-
hodu.                                                 
Naslednji dan smo imeli za kosilo
pe~eno goveje meso izpod `erjavice.
Velike kose mesa je Satu zavila v alu-
minijsko folijo, Markku je meso po-
lo`il v luknjo, izkopano v zemlji, in na
vrhu zakuril ogenj. V eni uri je bila
slastna pe~enka na mizi. Satu je
postregla solato iz paradi`nika,
kumaric, paprike in mehkega sira. Po
izvirnem kosilu smo spro{~eno pok-
lepetali ob kavici in preprostem, osve-
`ilnem in dobrem posladku iz jagod,
skute in sladke smetane.
Spanje v leseni hi{ici je bilo zelo pri-
jetno, zjutraj so nas prebujale ptice s
svojim petjem.
Posebej sem se navdu{ila nad finskim
»suhim« strani{~em. Ko sem vstopila
v strani{~e na »{trbunk«, sem v njem

zagledala lepo izoblikovano toaletno
{koljko, ob njej mizico in vazico s
cvetjem, ogledalo in pove~ano sliko
jezera. Brez neprijetnega vonja. Vsebi-
no strani{~a praznijo enkrat na leto, v
procesu kompostiranja nato »dozori«
v humus in se vrne v naravo. Na ta
na~in varujejo pitno vodo in ne ones-
na`ujejo okolja. Navadno vodno
strani{~e porabi od 5 do 15 litrov vode
pri enem splakovanju. »Suho« stra-
ni{~e ne potrebuje vode ali elektrike.
Preprosto ga je namestiti in ima bril-
janten prezra~evalni sistem. Finska,
de`ela tiso~erih jezer, ima dolgo tradi-
cijo v uporabi »suhih« strani{~. Upo-
rablja jih pribli`no 400.000 poletnih
hi{ic, postavljena so v naseljih za
kampiranje in podobno.
Seveda je Finska veliko ve~ od tega,
kar sem napisala. Na drugi strani po-
nuja urbane centre in od teh sva
obiskala glavno mesto Helsinki. Cene
v trgovinah, restavracijah in kavarnah
so za na{e razmere zelo visoke, vklju~-
no s hrano. 
Potovanje sva zaklju~ila v glavnem
mestu Estonije Tallinnu. Presenetila
naju je lepota starega jedra, privla~-
nost ulic in ponudba izdelkov doma~ih
obrti. V samem centru je mladeni~
igral na starodavni in{trument Abori-
ginov didgeridoo, turisti so se pre-
va`ali z  mestnim vlakcem … V Estoniji
so cene precej ni`je kot na Finskem,
Finci pa v Tallinnu kupujejo predvsem
alkoholne pija~e za konec tedna. Pri
pitju so `enske na Finskem enako-
pravne z mo{kimi, tako kot so v `iv-
ljenju sploh.
Pred odhodom sem v mislih ponav-
ljala besede: »Ne hiti, ne skrbi. Tu si
na kraj{em obisku. Ne pozabi se usta-
viti in povohati cvetlice. Skrivnostno
jezero te bo ~akalo …«x

Nebo v
jezerih

KOLUMNA

ANTONIJA KRAJNC
FOTO: VLADO PREDIKAKA
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V prispevku obravnavamo »vrelce
idej« za iskanje novih idej in re{itev s
skupinskim delom za manj{e, postop-
no in kontinuirano izbolj{anje. Prika-
zana bodo na~ela, ki so nastala na
osnovi izku{enj dela podobnih skupin,
ustanavljanje in uvajanje ter delovanje
vrelcev idej in uresni~itev predlaganih
re{itev. Referat je bil predstavljen na
25. mednarodni konferenci o razvoju
organizacijskih znanosti Management
sprememb.

UUvvoodd
V dana{njem ~asu se podjetja sre~u-
jejo s ~edalje ve~jimi zahtevami. Last-
niki zahtevajo ve~jo rast, vi{ji dobi~ek,
ve~ji tr`ni dele` ... Kupci zahtevajo
vedno ve~. Tr`i{~e je vse bolj zasi~e-
no. Pritiski na cene so ve~ji in ve~ji.
Zaposleni so ~edalje bolje izobra`eni
in usposobljeni ter postajajo vedno
ve~je premo`enje in potencialna korist
podjetja. 
Odgovor na vedno ve~je zahteve so
neprestane izbolj{ave. 
Ob tem se pojavlja vpra{anje, kako vse
ve~ji potencial zaposlenih koristneje
uporabiti za neprestane izbolj{ave v
podjetju. Zato je potrebna tvorna po-
vezava inteligentnosti in ustvarjalnos-
ti. Inteligentnost je sposobnost poi-
skati najbolj{e re{itve dobro strukturi-
ranih problemov, kar lahko v dolo~e-
nih okoli{~inah naredi tudi stroj.
Ustvarjalnost je spretnost re{evanja
nepreglednih in zapletenih problemov
z izdelavo novih in izvirnih idej, kar
ostaja do nadaljnjega podro~je ~love-
kovega delovanja (Sri~a, 1999).
Z novimi izvirnimi idejami lahko
dosegamo manj{e, postopno izbolj-
{anje ali pa skokovito s pomembnimi
spremembami. 

Ishikawa (1989) pravi: »Pustite
majhne podrobnosti »vrelcem idej«.
Pustite jih, da {tudirajo problem in
najdejo re{itev. To bo sprostilo in`e-
nirje in direktorje, da ne bodo obrav-
navali nepomembnih, vsakdanjih pro-
blemov na delovnih mestih, da bodo
lahko delali tisto, za kar so najeti. Lah-
ko npr. porabijo ~as za pripravo poli-
tike in ciljev ter so navzo~i pri spreje-
manju odlo~itev. Lahko se ukvarjajo z
nalogami za razvoj novih proizvodov
in s tehnologijo. Svoj ~as lahko pora-
bijo tako, da z zaupanjem gledajo v
prihodnost.«

NNaa~~eellaa  vvrreellcceevv  iiddeejj
Za majhne izbolj{ave je zna~ilno
naslednje: u~inki so dolgoro~ni in
trajni, napredovanje je kontinuirano
po majhnih korakih, spremembe so
postopne in konstantne, pristop je
kolektiven s skupinskimi napori, na~ina
izvajanja sta vzdr`evanje in izbolj{eva-
nje, te`i{~e, opora je v splo{nem zna-
nju, zahtevajo majhne investicije ali
napore za vzdr`evanje, usmerjene so
na ljudi, kriteriji za vrednotenje so
procesi in napori za bolj{e rezultate,
dobro funkcionirajo v po~asi rasto~em
gospodarstvu (Vila, 1996).

Na~ela za usmerjanje dejavnosti za
pridobivanje idej (Ishikawa, 1989):

- lastni razvoj,
- prostovoljnost,
- skupinske dejavnosti,
- sodelovanje vseh zaposlenih,
- uporaba tehnik in metod za skupin-

sko delo,
- dejavnosti, ki so ozko povezane z

delovnim mestom,
- vitalnost in skladnost v dejavnostih

vrelcev idej,

SLU@BE

MAG. JO@EF SLAVIC
FOTO: SRDAN MOHORI^
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- skupen razvoj,
- originalnost in kreativnost,
- ob~utek za probleme in napredek.

Zaposleni torej sami skrbijo za ve~anje
lastnih sposobnosti z izobra`evanjem
in usposabljanjem tudi po kon~anem
formalnem izobra`evanju. Sodelova-
nje v kro`kih je prostovoljno. ^e
zaposleni ne sodelujejo prostovoljno,
ne bo uspeha. Ustvarjalnost je ve~ja,
~e zaposleni med seboj sodelujejo.
Delovanje je koristno le, ~e je orga-
nizirano v skupinah. Pri delovanju
uporabljajo razli~ne tehnike in metode
dela, npr. (Sri~a, 1999): 

- magi~na trgovina,
- brainstorming oziroma razvnemanje

duha, tudi nevihta, burjenje mo`ga-
nov ipd.,

- brainwriting oziroma zapisovanje
misli,

- metoda delfi,
- sinektika.

Zaposlenim je treba omogo~iti in jih
pripraviti do tega, da gledajo na stvari
z zornega kota organizacije kot celote
in ne le iz perspektive okolij, omejenih
z lastnimi organizacijskimi enotami.

Za u~inkovito delovanje skupine so
potrebni razli~ni slogi mi{ljenja, ki se
ka`ejo v naslednjih modalitetah:

- konkretna izku{nja, ki pomeni te`njo
k novim izku{njam,

- razmi{ljajo~e opazovanje, ki pomeni
zmo`nost razmi{ljanja in opazovanja
te izku{nje z najrazli~nej{ih vidikov,

- abstraktni koncept, ki pomeni obli-
kovanje konceptov, ki predstavljajo
rezultate opazovanja v logi~no zas-
novani teoriji, in

- aktivno preverjanje, ki pomeni upo-
rabo te teorije v odlo~itvah in kon-
kretnih re{itvah problemov.

Mi{ljenjski slog posameznika je ved-
no kombinacija ve~ na~inov, med ka-
terimi so dolo~ene komponente bolj
ali manj izra`ene (Mayer, 1991). Sku-
pina naj bo sestavljena iz posamezni-
kov, pri katerih so izpostavljeni
razli~ni slogi mi{ljenja. Skupina mora
biti heterogena.

VVrreellccii  iiddeejj
V Talumu smo tovrstne skupine poi-
menovali vrelci idej.

Vrelci idej so redna sre~anja zaposle-
nih, ki so pripravljeni dejavno sodelo-
vati pri skupnem iskanju novih idej,
predlogov in re{itev ter njihovi ures-
ni~itvi. Namen vrelcev idej je ustvariti
ustvarjalno okolje, ki bo ~lanom omo-
go~alo strokovno razpravo o idejah in
jim hkrati dalo mo`nost za ustvarjalno
iskanje novih idej. Bistvo vrelcev je
zbrati ~im ve~je {tevilo dobrih idej,
izmed katerih bo mo`no izbrati in
uporabiti najbolj koristne.
^eprav so za uspe{no »ustvarjanje«
idej potrebni ustvarjalni posamezniki,
je le skupina sposobna ustvariti okol-
je, v katerem lahko idejo nadgradimo,
spremenimo z dodatno idejo drugega
posameznika in jo nato tudi uvedemo.
Skupina je torej sposobna idejo obde-
lati z ve~ vidikov, ~esar posameznik ne
more. Vrelci idej so sestanki, na kate-
rih ~lani predstavijo probleme in
podajo svoje predloge, ideje, ki se v
okviru skupine dodatno izoblikujejo in
re{ujejo.
Vrelci idej prispevajo k neprestanemu
izbolj{anju in razvoju. Upo{tevajo hu-
manost in gradijo delovno okolje,  v
katerem je vredno delati. ^love{ke
lastnosti se izra`ajo v polni meri in
razvijajo neslutene mo`nosti (Ishika-
wa,1989). Zaposleni morajo delovati
proaktivno, zavestno. Prevzemati mo-
rajo pobudo in odgovornost za to, da
se stvari dogajajo (Covey, 1994).

UUssttaannaavvlljjaannjjee  oozziirroommaa  uuvvaajjaannjjee  vvrreell--
cceevv  iiddeejj
Vodja delovne enote ali slu`be sprej-
me na pobudo zaposlenih, koordina-
torja vrelcev idej, uprave ali na osnovi
lastnih spoznanj odlo~itev za organi-
zacijo vrelca idej v svoji delovni enoti
ali slu`bi. Med zaposlenimi v organi-
zacijski enoti poi{~e in zadol`i vodjo
vrelcev. 
Predlog za ~lane vrelca idej izdela
vodja vrelca idej. ^lanstvo v vrelcih
idej potrdi vodja delovne enote oziro-
ma slu`be. Priporo~eno {tevilo ~lanov
je od 5 do 9. ^e je ~lanov premalo, ni
dovolj razmi{ljanja in idej, zato te`e
poi{~ejo re{itve. ^e pa je ~lanov pre-
ve~, je v taki skupini te`ko delati, pa
tudi vsi ~lani ne morejo sodelovati.
^lanstvo v vrelcih idej je prostovoljno.
Zaposleni postane ~lan vrelca idej za
eno leto. ^lan je lahko ve~ let zapore-
doma, brez ~asovne omejitve. Za delo
v vrelcu idej lahko vodja in ~lani vrel-
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cev v skladu z predpisi o napredovan-
ju izjemno napredujejo. 
^lani vrelcev postanejo obi~ajno tisti,
ki jih to zanima in so pripravljeni red-
no sodelovati. Posebna izobrazba za
~lane ni potrebna. Praviloma gre za
zaposlene iz ene delovne enote oziro-
ma slu`be. V skladu z dogovorom med
vodji razli~nih delovnih enot, slu`b
oziroma organizacijskih enot je mogo-
~e organizirati vrelec idej iz razli~nih
okolij.
V kro`ku lahko sodelujejo zaposleni z
razli~nih hierarhi~nih ravni. Pogoj je,
da so pripravljeni sodelovati kot
enakopravni ~lani kro`ka, ne glede na
sicer{nji polo`aj. 

DDeelloovvaannjjee  vvrreellcceevv  iiddeejj
Delo vrelcev idej poteka na rednih
mese~nih sestankih, ki potekajo zunaj
rednega delovnega ~asa. Sestanki tra-
jajo praviloma eno uro in so vnaprej
planirani. Vsak ~lan je o sestanku
obve{~en pisno in pravo~asno.
Najve~ nalog pri vrelcih idej ima
vodja. Zato je u~inkovitost in uspe{-
nost vrelcev idej v veliki meri odvisna
prav od njega. Naloge vodje vrelca
idej so:

- organizacija, usmerjanje in vodenje
vrelcev;

- uvajanje metod sistemati~nega re{e-
vanja problemov;

- zbiranje potrebnih podatkov in infor-
macij;

- izdelava letnega plana vrelca, uskla-
ditev plana z vodjo delovne enote
oziroma slu`be ter po{iljanje plana
~lanom vrelca in vodji delovne enote
oziroma slu`be;

- izdelava letnega poro~ila vrelca o
delu in rezultatih, po{iljanje poro~ila
pristojnemu ~lanu uprave, vodji
delovne enote oziroma slu`be in
koordinatorju;

- izdelava dnevnega reda vrelca idej;
- po{iljanje vabil ~lanom vrelcev idej;
- motiviranje in usmerjanje ~lanov

vrelca;
- vzdr`evanje ob~utka za cilj in sode-

lovanje;
- odlo~anje o uporabi metod pri delu;
- povzetek sklepov in izdelava zapisni-

ka o vrelcu idej; zapisniku po potre-
bi prilo`i tudi priloge: risbe, skice,
na~rte, {ir{e interpretacije ipd.;

- sodelovanje z vodjem delovne enote
ali slu`be;

- sodelovanje s koordinatorjem vrel-
cev idej;

- predlaganje izobra`evanja za ~lane
vrelca idej;

- lastno izobra`evanje.

Naloge ~lanov vrelca idej so:

- spoznavanje s cilji, metodami in
na~ini dela vrelca idej;

- aktivno in konstruktivno delovanje v
vrelcu pri iskanju novih idej, predlo-
gov in re{itev ter pri njihovi uresni-
~itvi;

- v roku in kakovostno opravljanje
dogovorjenih in sprejetih zadol`itev;

- lastno izobra`evanje.

Pri iskanju novih idej so vrelcem
lahko v pomo~ naslednja vpra{anja
(Kauffman, Potter, 1982):

- Katera posebna opravila vam delajo
najve~ problemov?

- Katera dela so v zaostanku zaradi
zamud ali ozkega grla?

- Katera dela pogosto zahtevajo nad-
urno delo?

- Katera dela zahtevajo preve~ ljudi?
- Katera dela zahtevajo najve~ nepo-

trebnih poti ali hoje?
- Katera dela so te`ka, neprijetna ali

utrudljiva?
- Kje bi lahko odpravili obrazce, opre-

mo ali zaloge?
- Katera poro~ila, obrazci ali evidence

zahtevajo nepotrebne podatke?
- Kje lahko zdru`ite eno operacijo z

drugo, da bi prihranili ~as?
- Katera dela ali postopki trajajo

predolgo?
- Katera dela lahko prerazporedite, da

odpravite konice ali izgubljen ~as
(~akanje)?

- Kje lahko bolje izkoristite prostor?
- Kje je delo neenakomerno porazde-

ljeno glede na koli~ino, te`avnost
ipd.?

- Pri katerih opravilih se dela preve~
napak?

- Katere bli`njice bi lahko uporabili?
- Kje bi lahko izlo~iti opremo, s katero

imamo te`ave?
- Kje bi lahko ponovno uporabili ma-

teriale (surovine), rezervne dele ali
zaloge?

- Kje bi lahko uporabili stroje ali opre-
mo, da bi zmanj{ali ro~no delo?

- Katera dela zahtevajo mnogo pregle-
dovanja?

- Kje traja predolgo, da najdete zapise,
evidence?

Koordinator je vez med vodji in ~lani
vrelcev idej, vodji delovnih enot, slu`b
oziroma organizacijskih enot, upravo
in preostalimi zaposlenimi v podjetju.
Naloge koordinatorja so:

- spremljanje dela  vrelcev idej;
- spremljanje uvajanja predlaganih

re{itev;
- posredovanje informacij o vrelcih;
- navdu{evanje in pridobivanje zapo-

slenih za nove vrelce idej;
- pomo~ pri uvajanju;
- spremljanje in prikazovanje rezulta-

tov  vrelcev;
- izmenjava izku{enj z drugimi podjetji

in organizacijami;
- lastno izobra`evanje.

Strokovne slu`be so v okviru svojih
pristojnosti dol`ne zagotavljati stro-
kovno pomo~ pri delovanju vrelcev
idej in pri uresni~evanju predlaganih
re{itev.
Uprava, vodje delovnih enot in slu`b
ter vodje organizacijskih enot podpira-
jo vrelce, zagotavljajo potrebne vire in
pomagajo za ve~jo u~inkovitost in
uspe{nost v okviru pristojnosti. Njiho-
va vloga se {e posebej poka`e pri ure-
sni~itvi predlaganih re{itev.
Delovanje, dejavnosti, rezultate ipd.
vrelcev idej predstavljajo vodje delov-
nih enot, slu`b, organizacijskih enot
ter vodje in ~lani vrelcev v internem
glasilu Aluminij, na intranetu, oglas-
nih deskah itd.

RReeaalliizzaacciijjaa  pprreeddllaaggaanniihh  rree{{iitteevv
Vrelci idej so uspe{ni {ele, ko so
predlagane re{itve uresni~ene. ^lani
vrelcev idej predlaganih re{itev pra-
viloma ne morejo uresni~iti sami.
Obi~ajno potrebujejo pomo~, razume-
vanje in/ali podporo vodij delovne
enote, slu`be, organizacijske enote ali
celo uprave.
Predlagane re{itve pogosto posegajo
v delovno podro~je drugih delavcev.
Uresni~itev re{itve zahteva sodelova-
nje strokovnih slu`b, zato mora biti
na~rtovana. Uresni~itev predlaganih
re{itev pogosto zahteva:

- predstavitev predlaganih re{itev pri-
stojnim,

- razpravo in odobritev ali zavrnitev
predlaganih re{itev,

- zadol`itev posameznikov ali skupin
za uresni~itev,

- uresni~itev predlaganih re{itev in
spremljanje njihovih u~inkov.

^e predlagane re{itve niso manj{e in
zahtevajo ve~ virov, potem o uresni~i-
tvi odlo~i ter jo po potrebi organizira
vodja delovne enote oziroma slu`be v
sodelovanju z vodjo organizacijske
enote. ^e pa odobritev potrebnih virov
ipd. presega pristojnosti vodje  delov-
nih enot oziroma slu`b, potem o ures-
ni~itvi odlo~i pristojni ~lan uprave.
^lani vrelcev idej morajo dobivati po-
vratne informacije o odobritvi ali zavr-
nitvi predlaganih re{itev, o vzrokih za
morebitno zavrnitev ter o napredovan-
ju uresni~evanja predlaganih re{itev.

RRaazzvvoojj  vv  pprriihhooddnnjjee
Z vrelci idej lahko sposobnosti zapo-
slenih izkoristimo za kontinuirano
izbolj{evanje vseh funkcij in procesov
v podjetju, ne le proizvodnje. Zato so
potrebni neprestano vzpodbujanje,
motiviranje, podpora, zagotavljanje
potrebnih virov ter {irjenje ideje o
kro`kih in uvajanje novih kro`kov.

Za ve~jo u~inkovitost in uspe{nost
vrelcev idej so potrebni neprestano
izbolj{evanje sistema in dela vrelcev
idej, vrednotenje u~inkovitosti in
uspe{nosti vrelcev idej ter nagrajevan-
je po u~inkovitosti in uspe{nosti.

Vrelci idej so le ena od oblik uporabe
ustvarjalnega potenciala zaposlenih.
Razvijati moramo tudi druge, npr. zbi-
rati koristne predloge, uvajati in
pospe{evati inovacijsko dejavnost.
Tako bomo prispevek zaposlenih k
u~inkovitosti in uspe{nosti {e
pove~ali, s tem pa bomo pove~ali
u~inkovitost in uspe{nost podjetja.x
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Si upate London~ana vpra{ati, ali je
Oto~an? Moj nasvet: raje ne. London-
~an je bil vedno Oto~an in Oto~an bo
vedno ostal. Ne gre za geografsko dej-
stvo, ne gre za podvodni prekop, ki jih
povezuje s celino in jim uradno jemlje
ta laskavi naslov … Gre zgolj za po-
nos, za princip, biti druga~en od dru-
gih. ^e se `e na za~etku sprijazni{ z
mislijo, da je London pa~ svet zase,
potem te bo o~aral. ^e i{~e{ tempera-
ment, po~asnost in nori no~ni utrip
sredi ozkih ulic, potem to hitro mesto
ni najbolj{a izbira.
Anglija te o~ara s svojo skrivnostno
tema~nostjo in nevidno lepoto, ki ji
daje poseben hladen ~ar. Podobno kot
Irska, hladna, nedostopna lepota s
skritim temperamentom, ki pre`ema

vse okoli tebe. @ivljenje v tej ogromni
prestolnici je neusmiljeno hitro in ni~
nenavadnega ni, ~e sre~a{ poslovne-
`a, ki sredi popoldneva stoje u`iva v
svojem kosilu in z drugo roko bere
svoj najljub{i ~asopis, medtem ko
poslu{a MP3 in se prebija skozi obup-
no gne~o podzemne `eleznice … A vi-
deti je, da so vsi navajeni na ta krea-
tivni nered in da so se nekako apati~no
vdali v hiter tempo `ivljenja. In {ele ob
pogledu na vse to se zdrzne{ in zave{,
kaj nas ~aka in da se bomo kar hitro
navzeli kapitalisti~nih navad. Pravih
London~anov je malo, ve~ je prise-
ljencev. Teh je res ogromno. In ~e si
`eli{ na neskon~nih ulicah nagledati
se lepote brhkih deklet in najnovej{e
mode, nisi na pravem mestu. Njihov
slog obla~enja je za moj okus nekoliko
ekscentri~en in ~uda{ki. Kar niti ni
~udno, saj so Oto~ani vedno veljali za
nekaj posebnega in ekstravagantnega,
z me{anico razli~nih etno primesi. Mit
o njihovi hladnosti, zavrtosti in nedo-
stopnosti je v moji predstavi popolno-
ma zbledel. London~ani so nadvse
prijazni in voljni pomagati v vsakem
trenutku, tudi ~e so {e v tak{ni naglici.

To me je res presenetilo. Mesto je
~isto, nikjer ni kri~e~ih grafitov,
polomljenih klopc, na~etih kipov …
Vse je kot iz {katlice. In to te pre-
vzame. Ta njihov odnos do kulture,
spo{tovanje do tega, kar je njihovo,
ponos nad tem, kdo so … To nam
manjka in iz tega bi se dalo marsikaj
nau~iti. London je mesto kontrastov:
bli{~ in beda, baro~ni kipi in v {katle
zaviti brezdomci, tema~ne ope~ne
stavbe in steklene, v nebo segajo~e
stolpnice, fantazijske podobe in kruta
stvarnost, beton in neskon~no veliki
vrtovi z `ametno travico in eksoti~no
vegetacijo … Za starimi zidovi obnov-
ljenih vil se skrivajo figovci, tuli-
panovci, kivi in cvetje, ki o~ara na prvi
pogled … Parki di{ijo po lipi in
pravkar poko{eni travi, ljudje se nas-
tavljajo son~nim `arkom na le`alnikih,
ki so razvr{~eni v ravne vrste in nudi-
jo ~udovit pogled na ribnike in ume-
telno pristri`ene grmi~ke … V tem ra-
ju ~as zastane in vrve` mesta utihne.
Prava oglu{ujo~a ti{ina, ki se zajeda v
razgreta telesa in prenapete misli. To
je druga~en svet. Ob polno~i, ko na
na{ih ulicah sli{i{ le glasove pozab-

ljenih razgraja~ev ali medli odsev
no~nega prometa, London za~ne `i-
veti, diha s polnimi plju~i. Svetloba ne
zbledi in ob~utek ima{, kot da si se
sredi poznega popoldneva zna{el na
svojem najljub{em kraju. In ob pol-
no~i vidi{ teka~e, ki se spro{~ajo po
napornem delavniku, poslovne`e, ki
bosi hodijo gor in dol po tratah, nabito
polne restavracije s pari, ki se skriv-
nostno posve~ajo drug drugemu ali pa
se razvajajo z omamno di{e~o hrano.
Tega pri nas ni. Ni no~nega utripa, ker
je `ivljenje druga~no in na{ delavnik
ubira svoja pota. Mi ob tej urici `e
sladko spimo. Muzeji so pojem so-
dobne tehnologije in ure v njem kar
zbe`ijo, saj znajo animirati prav vsako
~utilo tvoje biti. V muzejih vonja{,
oku{a{, opazuje{, dejavno sodeluje{,
razmi{lja{, sklepa{ … Popolnoma te
prevzamejo, do zadnjega koti~ka. Za
poznavalce je dan premalo. Cene za
vstop so za na{e razmere dihjemajo~e
– skoraj 50 evrov na osebo, manj sko-
raj ne zara~unavajo. Kaj me je o~a-
ralo? Za laike, ki zbirke samo preletijo
in se ne poglabljajo v njihovo bistvo,
se vrata po 16:30 odprejo za brezpla-
~en ogled in v uri in pol si ustvari{ pri-
jetno podobo znanstvenih, umetni{kih
in naravoslovnih odkritij, izsledkov in
spoznanj. Muzeji in galerije resni~no
o~arajo in zamuditi njihov ogled je za-
me tako, kot biti v naravi in ne videti
dreves. Resni~no. Nacionalne zbirke
so na ogled brez vstopnine, saj je to
njihov ponos, s katerim se postavljajo
pred o~aranim turistom. Hostli so
~isti, urejeni in cenovno zelo ugodni.
Kar nekaj jih je v samem sredi{~u in
tak{nega smo si privo{~ili tudi mi.
Bilo je ~udovito, nepozabno. Pomem-
bno je, da se sam poda{ po ulicah,
za~uti{ utrip mesta, razi{~e{ tudi tiste
manj zanimive koti~ke, ki skrivajo
pravo zakladnico podobe mesta. Skri-
vajo tudi bedo, ki jo z bli{~em tako
umetelno prikrivajo. Turisti~na agen-
cija ti vsega tega ne poka`e. In biti v
Londonu in ne za~utiti odseva pravega
`ivljenja, ne otipati, ne vonjati, ne pre-
dati se – to je izguba ~asa. Vse to si
lahko prebere{ v knjigi, razbere{ iz slik
… London mora{ resni~no do`iveti.
In nam je to uspelo.x

London –
neusmiljen
tek za
~asom

KOLUMNA

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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FOTO: DARKO FERLINC, MILAN OSTERC, SRDAN MOHORI^
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Pri tovorni `i~nici smo za~eli gristi v
hrib, saj strmina ne popu{~a vse do
Doma na Peci. To je tudi kraj{a in
manj obiskana pot na goro.Tako nas
ni presenetil niti slepi~, ki si ga je ptu-
jski Steve Irwin (Milan Osterc) ogledal
od blizu. Na Peci je bil ne dolgo tega s
pomo~jo sponzorjev obnovljen pla-
ninski dom, kar dokazuje tabla na pro-
~elju. Dom ima 100 le`i{~ in izvrstno
kuhinjo. Po malici pa urno v skalo na
plezalno pot ~ez Korde`evo glavo, ki je
vzorno varovana in jo je mogo~e kar
hitro preplezati. Na tej turi so zelo do-
brodo{le pohodne palice, saj pot proti
vrhu postaja pohodna, prav taka je
tudi pot v dolino po slovensko-avstri-
jski meji. Z vrha Pece je zelo lep raz-
gled na bli`nje in daljne gore in doline
(Triglav, Raduha in avstrijska Koro{-
ka). Ne smem pa pozabiti na kralja
Matja`a, ki vztraja v svoji votlini `e
dolga, dolga leta. 

Izleta smo se udele`ili Milan Osterc,
Darko [alamun in jaz. Tudi tokrat sem
dobil navdih in rodila se je pesmica:

NNAA  PPEECCOO

Prijatelj moj,
podaj se gor
in malo postoj.
Kjer murka cveti,
tam pesem zveni.
Na gori
lep{e cvetice ni,
je encijan plav,
zvon~ek ta prav,
planika dehte~a,
zlatica prav lepa. 
To na{a je Peca.

V petek, 15. junija 2007, je bilo na
keglji{~u Drava na Ptuju keglja{ko
posami~no prvenstvo Taluma. Tekmo-
vali smo po starih keglja{kih pravilih
na 100 lu~ajev (50 na polno in 50 na
~i{~enje).
Kegljanja se je udele`ilo ve~ kot dvaj-
set sodelavcev, kar ka`e na precej{ne
zanimanje za ta {port. A tokrat so razo-
~arala dekleta, saj se niti ena sodelav-
ka ni ojuna~ila, da bi sodelovala v tem
sicer gara{kem {portu. Upamo, da se

bo v prihodnje zgodil kak{en premik
tudi na tem podro~ju. 
Ker tudi v tem {portu veljajo dolo~ena
pravila, sta sojenje dobro opravila
gospa Nada iz Keglja{kega kluba Dra-
va Ptuj in na{ sodelavec Miran Rito-
nja, ki je tudi vzorno organiziral tekmo.
Obema iskrena hvala. Zahvala gre tudi
Upravi dru`be za pomo~ pri izvedbi
tekmovanja.
In nazadnje {e prvih deset uvr{~enih
(prvi trije med njimi so prejeli pokale):

1. mesto Miran Haladeja DE Rondice 420 podrtih kegljev
2. mesto Stane Horvat DE Gnetne zlitine 398 podrtih kegljev
3. mesto Milan Fajt Vodstvo 384 podrtih kegljev
4. mesto Drago Arnu{ DE Izparilniki 373 podrtih kegljev
5. mesto Alojz Zorec Silkem 348 podrtih kegljev
6. mesto Miran Pe{l DE Elektrolize HC 341 podrtih kegljev
7. mesto Miran Ritonja DE Rondice 330 podrtih kegljev
8. mesto Slavko Krajnc DE Livarske zlitine 330 podrtih kegljev
9. mesto Andrej Resman DE Livarske zlitine 328 podrtih kegljev
10. mesto Zvonko Kores Vargas-Al 320 podrtih kegljev

Zdravko in Milan Keglja~i

To na{a je Peca

ZDRAVKO [TUMPERGER
FOTO: DARKO [ALAMUN

Kegljanje za pokal
SKEI – Talum 2007  

MILAN FAJT

REKREACIJA
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Mirko je pri{el v na{e podjetje, takrat-
ni TGA, marca leta 1971 na delovno
mesto stikalni~arja v Stikalnici (takrat
TOZD Aluminij, danes delovna enota
Energetika), kjer kon~uje svoje delo
kot pomo~nik vodje obrata.
Na prvem delovnem mestu v na{em
podjetju je delal {tiri leta, zatem pa se
je za dve leti preselil v Elektrovzdr`e-
vanje kot elektromehanik. Nato se je
ponovno vrnil v Stikalnico kot vodja
izmene. Takrat je za~el ob delu {tudi-
rati na Visoki {oli za organizacijo dela
v Kranju, kjer je leta 1985 tudi diplo-
miral.
Ko je bila leta 1993 ustanovljena
delovna enota Energetika, je Mirko
postal pomo~nik vodje obrata Elektro-
energetike. Zaradi bogatih izku{enj in
poznavanja naprav v Stikalnici in us-
merjevalnici je bil zanj vsak problem
re{ljiv, s svojim znanjem pa je tudi bo-
gatil mlaj{e generacije poslu`evalcev
energetskih naprav v svojem delovnem
okolju.
Avgusta odhaja Mirko v pokoj. Zdaj bo
imel ve~ ~asa za svoje kraljestvo na
Kr~evini pri Vurberku in za svoja dva
vnuka.
Navdu{il se je za ~ebele. Sodelavec
Milan Tkal~ec, Mirkov ~ebelarski men-
tor, upa, da bo Mirka ~ebelarjenje pre-
vzelo tako mo~no, kot je njega pred
mnogimi leti, kajti nikoli ni prepozno.

Mirko, vse dobro in veliko u`itkov v
pokoju ti `elimo!

Sodelavci iz Energetike x

Preprost
~lovek, odli~en
delavec 
in dober 
vinogradnik

V leto{njem letu se je kon~alo delovno
obdobje na{ega sodelavca Marjana
Kova~eca. Zaposlil se je leta 1978 v
takratni TGA v proizvodnji v obratu
Elektrolize A kot elektrolizer. Nato se je
leta 1983 preselil v Elektrolizo B v
dnevno izmeno, kjer je ostal do konca
svoje delovne dobe. V Elektrolizi B je
za~el kot elektrolizer, nato je bil stroj-
nik, ki je skrbel za vse delovne stroje v
obratu, zelo dejavno je sodeloval pri
menjavi elektroliznih celic na predpe-
~ene anode in pri zagonu novih elek-
troliznih celic.
Marjan je bil klju~ni delavec dnevne
izmene, opravljal je najzahtevnej{a
delovna opravila, svoje delo je oprav-
ljal kakovostno, dosledno in natan~no.
Zadnjih nekaj let je opravljal tudi
servisna dela na vseh delovnih strojih
oziroma vozilih v Elektrolizi B.
Marjan v prostem ~asu u`iva na svo-
jem vikendu na Polen{aku, kjer veliko
~asa posve~a svoji vinski trti, iz katere
pridela vrhunsko vino. Poznamo ga kot
preprostega in zagnanega ~loveka z
veliko energije.
Ob odhodu v pokoj se mu zahvaljuje-
mo za dobro opravljeno delo. Vsi
sodelavci mu `elimo obilo sre~e v
nadaljnjem `ivljenju!

Vodja DE s sodelavci x

Jo`e je pri{el v Talum maja 1971.
Najprej je delal kot elektrolizer. Te`ko
delo elektrolizerja je spoznal {e v
~asu, ko so bile delavne razmere za
delavca vse prej kot prijazne.
Po letu 1977, ko se je doma pri delu
hudo po{kodoval in postal invalid III.
kategorije, je bil prestavljen na Vodar-
no, kjer je 1. julija 2007 tudi do~akal 
svoj zadnji delovni dan v Talumu.
Verjamemo, da mu v pokoju ne bo
dolg~as. Okrog hi{e in v njej je vedno

dovolj dela za ~loveka, ki mu urejen
dom veliko pomeni. Kot vemo, se rad
dejavno vklju~uje v va{ko `ivljenje v
Borovcih, kamor se je pred leti preselil
s Ptuja, pa tudi za dru`ino, predvsem
vnukinje, bo odslej ve~ ~asa.
Jo`e, vse dobro, predvsem pa veliko
zdravja ti `elimo v tvojem tretjem `iv-
ljenjskem obdobju.

Sodelavci iz Energetike x

Vse dobro 
v tvojem 
kraljestvu
pod
Vurberkom

UPOKOJEVANJE

FOTO: IVO ERCEGOVI]

Sre~no
in aktivno naprej v Borovcih

Mirko Papdi Marjan Kova~ec

Jo`e Mikoli~

FOTO: SRDAN MOHORI^
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Kajenje poznamo vsi, kadilci in
nekadilci. Vsak ima o kajenju in kadil-
cih svoje mnenje, vsak ima tudi pravi-
co, da to mnenje glasno pove. Kajenje
je v dana{njem ~asu postalo najbolj
raz{irjena droga. Ljudje se na nekadil-
ce in kadilce delimo `e okoli 15. leta,
od srednje{olskih let dalje, ko mis-
limo, da smo dovolj odrasli, da za~ne-
mo kaditi. Toda vsak posameznik ima
pravico ogro`ati svoje `ivljenje. Znano
je, da v svetu vsakih deset sekund za-
radi kajenja umre ena oseba. Kadilci bi
se sami morali zavedati, da jim kajenje
{koduje.  

ZZggooddoovviinnaa
Za~etke kajenja lahko najdemo v verskih
obredih Indijancev. Zgodovina tobaka
in toba~nih izdelkov sploh pa se za
Evropejce za~ne 12. oktobra 1492, ko
se je Kri{tof Kolumb izkrcal na enem
od Bahamskih otokov. Ob izkrcanju so
ga pozdravili doma~ini in mu prinesli
razna darila, med njimi tudi velike
posu{ene liste takrat {e neznane rast-
line. Kolumb je v ladijski dnevnik zapi-
sal, da je sre~eval mo{ke in `enske, ki
so v rokah imeli nekak{en ogenj in ka-
dili. Ti mo{ki so v rokah nosili nekak-
{no kadilno cev, v kateri so bila zeli{-
~a. Na enem koncu so to cev pri`gali,
na drugem koncu pa vdihavali dim. Ob
vrnitvi v [panijo je Kolumb poro~al
tudi o tej nenavadni navadi.
Tobak je potem osvojil Evropo. Proti
vzhodu je {el predvsem po zaslugi Je-
ana Nicota, francoskega poslanika na
portugalskem dvoru. Po njem je to-
ba~na rastlina dobila ime Herba nico-
tiana, njen glavni alkaloid pa nikotin.
Nicot je okrog leta 1560 poslal nekaj
primerkov te rastline Katarini Medi~ej-
ski, materi takratnega francoskega
kralja. Ob tem je poro~al o veliki

zdravilni mo~i te rastline in ji pripo-
ro~il njuhanje v prah zdrobljenih to-
ba~nih listov. Tobakovo zeli{~e so
imeli za rastlino, ki zdravi vse bolezni.
Novica se je v Evropi hitro raz{irila.
V Anglijo je leta 1586 prvi prinesel
kajenje sir Francis Drake, in to v obli-
ki kajenja pipe. Tedaj so se `e pojavili
prvi nasprotniki. Kmalu po raz{iritvi
tobaka in z njim kajenja po Evropi so
se za~eli ogla{ati razni pisci, ki so
nasprotovali hvali tobaka kot vse-
splo{nemu zdravilu in njegovi uporabi
za kajenje. Eden glavnih nasprotnikov
je bil angle{ki kralj James I., ki je
kajenje opisal kot za o~i nagnusno
navado, ki je zoprna za nos, {koduje
mo`ganom in je nevarna za plju~a.
Kljub velikemu {tevilu nasprotnikov pa
se je kajenje {irilo.
Pojavile se cigarete in mno`i~no
u`ivanje tobaka.
V 17 in 18. stoletju so se kadilne na-
vade ljudi bistveno spremenile. V
[paniji in na Portugalskem so ve~ino-
ma kadili cigarete, v Angliji, Nem~iji in
na Nizozemskem pa pipe. [ele v napo-
leonskih vojnah, ko so se sre~ali an-
gle{ki vojaki in {panski obi~aji, se je
kajenje raz{irilo po Angliji. Drugi
Evropejci so se najbr` nau~ili kaditi
cigarete od Turkov in Rusov leta 1854
med krimsko vojno. Od tega ~asa se je
kajenje cigaret hitro raz{irilo po celem
svetu. Prav cigareta, v papir zavit to-
bak, je z mo`nostjo inhaliranja tobako-
vega dima omogo~ila mno`i~no
uporabo. V 19. in 20. stoletju se je raz-
vila toba~na industrija, z nastankom
filmske industrije pa se okrog leta
1940 pojavijo prve reklame, ki so
prikazovale tobak kot vir u`itkov. [ele
z razvojem kemije se za~ne mno`i~na
uporaba cigaret.

SSeessttaavvaa
V toba~nem dimu je ve~ tiso~ razli~nih
kemijskih spojin v plinastem ali
teko~em stanju ali v obliki mikroskop-
skih delcev. Najpomembnej{i in eden
najnevarnej{ih je nikotin. Poleg tega
so v cigaretnem dimu {e katran, alde-
hidi, ogljikov monoksid, ketoni, piridi-
ni, fenoli, amoniak, metanol, `veplov
dioksid in {e mnogi drugi.

U~inki tobakovega dima na organizem:

^as hitro mineva in pri{el je dan, ko
Drago Arnu{ kon~uje svojo poklicno
pot v Talumu. 
Sodelavec Drago se je v TGA Kidri~evo
zaposlil 7. avgusta 1979 v Elektrolizi A
v takratnem TOZD-u Proizvodnja alu-
minija. Tam se je kljub te`kim delov-
nim razmeram znal prilagajati vsem
zahtevam v procesu pridobivanja alu-
minija. V okviru te enote je opravljal
razli~na dela: opravljal je pomo`na
dela pri poslu`evanju elektroliznih
celic, bil je poslu`evalec elektroliznih
celic in tudi vodja skupine za po-
slu`evanje elektroliznih celic
Zaradi zdravstvenih te`av je bil po
sklepu invalidske komisije 1. maja
1989 razporejen v DE Izparilniki, kjer
je opravljal dela dodelovalca izparilni-
kov. Tudi v novem delovnem okolju se
je hitro zna{el. Kasneje je svoje izku{-
nje znal prena{ati tudi na mlaj{e so-
delavce.
Svoj prosti ~as Drago pre`ivlja aktivno,
saj se ukvarja s kegljanjem in ribolo-
vom, kjer najde sprostitev za telo in
du{o.
Ob tej prilo`nosti se mu zahvaljujemo
za ves trud in delo, ki ga je opravljal
skupaj z nami. @elimo mu obilo zdrav-
ja ter {e mnogo prijetnih dni.

Sodelavci DE Izparilniki x

Hvala, Drago,
obilo zdravja 
in {e mnogo 
prijetnih dni

Drago Arnu{, stoji prvi z leve

ZDRAVJE

Kajenje

VERA SPENDL
FOTO: SRDAN MOHORI^
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- katran dra`i sluznico dihal,
- nikotin slabi vid,
- nikotin vpliva na avtonomni `iv~ni

sistem, vzbuja ob~utek u`itka,
- nikotin {kodljivo vpliva na srce in

obto~ila, 
- nikotin se razgradi v jetrih,
- nikotin hromi funkcijo spolnih `lez, 
- nikotin se deloma nespremenjen

izlo~i skozi ledvice.

NNiikkoottiinn
Kot vidimo iz zapisov o {kodljivosti, je
nikotin gotovo najpomembnej{i in
najbolj {kodljiv del cigaret. Spada
med huj{e `iv~ne strupe in se – razen
v cigaretah – uporablja kot poljedelski
insekticid. Nikotin, ki s kajenjem pre-
haja v kri, deluje bolj ali manj izrazito
na razli~ne telesne organe. Nekatere
u~inke je zelo lahko ugotoviti. Tempe-
ratura ko`e se npr. pri kajenju `e ene
same cigarete zaradi skr~itve ko`nih `il
zmanj{a s 35 oC na samo 30 oC ali ce-
lo manj. [e preprostej{e lahko opazi-
mo delovanje nikotina na {tevilo
sr~nih utripov, ki se med kajenjem in
po njem pove~a. Akutni u~inki zastru-
pitve z nikotinom so bruhanje, glavo-
bol, vrtoglavica, bledica, tresenje rok,
izka{ljevanje in splo{na oslabelost
organizma. Pri hudih zastrupitvah
nastopi smrt zaradi ohromitve mo`-
ganskega centra za dihanje in bitje
srca. Posledice kroni~ne zastrupitve z
nikotinom se ka`ejo {e posebej pri
dolgoletnih kadilcih.
Koli~ina nikotina v cigaretah se giblje
od 0,5 do 2 miligramov v eni cigareti,
v nekaterih pa celo ve~.

KKaattrraann
Nekatere {kodljive snovi v tobakovem
dimu vsebujejo tudi kondenzat dima
ali tobakov katran. Pri cigaretah s fil-
trom se njegova koli~ina giblje med
15 in 25 miligrami v eni cigareti. Pri
kajenju 10 cigaret na dan se ga v 10
letih na sluznico prilepi pribli`no 1
kilogram. Del se ga sicer izlo~i z za ka-
dilce zna~ilnim ka{ljanjem. Preostali
katran ostane predvsem v plju~ih, kar
mo~no pove~uje nastanek plju~nega
raka.

PPoosslleeddiiccee
Kajenje je eden ve~jih vzrokov za
smrtnost, gotovo pa je najve~ji izmed
tistih, ki se jih da prepre~iti. Vsak dan

v povpre~ju umre ve~ tiso~ ljudi prav
zaradi kajenja in njegovih posledic.
Kajenje pomori tako ve~ ljudi kot epi-
demija. 
Kajenje ne povzro~a samo smradu na
obleki, rumenih zob in obupnega za-
daha, ampak {e veliko drugih nev{e~-
nosti in predvsem bolj pomembnih
bolezni. Kajenje vpliva na 17 vrst raka,
med njimi je najzna~ilnej{i plju~ni rak.
Poleg tega pa so pomembni {e rak na
grlu, `relu, ustni votlini, po`iralniku,
`elodcu ... Kajenje povzro~a tudi
kroni~ni ka{elj, vnetje bronhijev in
druge plju~ne bolezni. Med drugimi
vpliva na `e zna~ilne bolezni, kot so
astma, napadi angine, vro~ica in dru-
ge. Vdihavanje tobakovega dima je
pomembno tudi za srce in o`ilje, saj je
nikotin eden glavnih vzrokov za sr~ni
infarkt, poleg tega pa sam toba~ni dim
zo`uje sr~no arterijo in tudi druga~e
{kodi sr~nim venam in arterijam. 
V zadnjem ~asu vedno bolj poudarjajo
vpliv kajenja na novorojen~ke, saj so
dojen~ki, katerih mame so med nose~-
nostjo kadile, v povpre~ju dosti la`ji,
prav tako pa kajenje v ~asu nose~nosti
pove~uje mo`nost rojevanja slab{e
razvitih otrok. Vpliv pa ima tudi na
`enske. Zmanj{a se plodnost, poleg
tega pa kadilke v povpre~ju ve~krat
splavijo kot nekadilke.
Dve glavni posledici kajenja sta goto-
vo plju~ni rak in kroni~ni bronhitis.

SSttaattiissttiikkaa
Kajenje je najbolj raz{irjena narkoma-
nija med ljudmi, saj podatki ka`ejo, da
je v zgodnjih devetdesetih letih kadilo
kar 1,1 milijarde ljudi na na{em pla-
netu. Samo na Kitajskem je 300 mili-
jonov kadilcev. 
Starost, pri kateri ljudje pokadijo prvo
cigareto, iz leta v leto pada. V veliko
dr`avah za~nejo kaditi otroci `e pred
15. letom starosti.

Povzeto po:
http://baza.svarog.org/medicina/kajen
je.php x
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: MIOID – KONTRAKTILNA STRUKTURA PRI NEVRETEN^ARJIH,
EKOSEZA –  HITER [KOTSKI PLES, EDSON – AMERI[KI FILMSKI IGRALEC
(RICHARD, 1954, VOD SMRTI),  OAKDA^E – MESTO V KALIFORNIJI PRI SAN
FRANCISCU, URE – REKA V SEVERNI ANGLIJI, PRITOK REKE OUSE, TA[I –
KRAJ[A SAMURAJSKA SABLJA.

KRI@ANKA
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KOLESARJI

Uprava in sindikat Taluma organizirata udele`bo na 5. kolesarskem maratonu
POLI, ki bo vv  ssoobboottoo,,  88..  sseepptteemmbbrraa  22000077,, v Mo{kanjcih pri Ptuju. Prijaviti se je
treba najkasneje ddoo  ttoorrkkaa,,  44..  sseepptteemmbbrraa  22000077,, pri Ireni Novak (int. {t. 449), vse
preostale informacije pa dobite pri Slavku Krajncu.
Prijava naj vsebuje: ime in priimek, mati~no {tevilko, DE/slu`bo, naslov bivali{~a,
letnico rojstva ter velikost majice in rokavic.

Zbrali se bomo ob 9. uri na prireditvenem prostoru v Mo{kanjcih; ~e se le da,
pridite v Talumovih kolesarskih dresih. 
Start maratona Maxi POLI (65 km) je ob 11.00, start maratona Mini POLI (30 km)
pa ob 11.20. Dru`abni program se bo za~el ob 15.00.



Moja zadnja cigareta.


